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Tntr-o atmosferă sărbătorească, au început la 15 
ianuarie in orașele și satele patriei noastre adună
rile populare in cadrul cărora alegătorii propun can- 
didații Frontului Democrației Populare pentru ale
gerile de deputați în sfaturile populare care se vor 
ține in ziua de 2 martie a.c.

Peste tot aceste prime adunări au demonstrat cu 
putere încrederea nețărmurită a oamenilor muncii de 
la orașe și sate, in politica înțeleaptă a partidului 
și guvernului, atașamentul lor deplin față de partid 
și guvern, hotărirea lor nestrămutată de a sprijini

cu toate puterile lor marea operă de construire a 
socialismului în Republica Populară Romină.

Cu chibzuială și cu multă dragoste, alegătorii au 
propus drept candidați ai F.D.P. în alegeri pe cei mai 
buni fii ai poporului — muncitori și țărani munci
tori, oameni de știință și cultură, activiști de partid 
și ai organelor de stat, încredințați că ei vor ști să 
îndreptățească cu cinste marea încredere care li se 
acordă.

Propunerile de candidați pentru alegerile de depu
tați in sfaturile populare continuă în 'întreaga țară.

Dc pc ogoarele patriei In aceste zile
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In capitală

Ritmul pregătirii utilajului agricol
trebuie intensificat

In întreaga țară, lucrările de pregătire a utilajului agricol ne
cesar în campaniile agricole din acest an continuă să se desfă
șoare cu intensitate sporită. In S.M.T-uri, pînă la 12 ianuarie 
1958 tractoarele fuseseră reparate în procent de 25,6 la sută, plu
gurile 36,3 la sută, semănătorile 38,4 la sută, iar cultivatoarele 
24 4 la sută.

în vreme ce unele S.M.T.-uri au și terminat reparațiile (S.M.T. 
Turnișor), iar altele au obținut realizări de seamă (S.M.T. Laloș- 
Craiova 63 la sută la tractoare, S.M.T. Vlaici-Pitești 63 la sută, 
S.M.T. Lăzarea, Regiunea Autonomă Maghiară 61 la sută), în alte 
stațiuni pregătirea utilajului bate pasul pe loc. Reparațiile sînt 
mult întîrziate în S.M.T.-urile din regiunile Cluj, Iași șl Bucu
rești

In gospodăriile de stat se poate constata că cele mai importante 
realizări au fost obținute în cadrul trusturilor Timișoara (45 la 
sută), Oradea (49 la sută), Aprovizionarea Capitalei (47 la sută) 
și Autonomă Maghiară (43 la sută).

Un număr prea mic de tractoare a fost reparat în cadrul trus
turilor Hunedoara (9 la sută). București (25 la sută), Craiova 
(26 la sută), Constanța (35 la sută). Suceava (35 la sută).

Și la centrele mecanice se putea executa în această vreme .un 
volum mai mare de reparații. In aceste unități s-au reparat pînă 
acum numai 34,26 la sută din numărul motoarelor afluite și 34,95 
la sută din numărul tractoarelor.

Conducerile S.M.T., G.A.S. și centrelor mecanice au datoria să 
ia grabnice măsuri în vederea impulsionării ritmului reparațiilor. 
De asemenea Direcția generală de aprovizionare și desfacere din 
Ministerul Agriculturii si Silviculturii are datoria să ia măsuri 
ca depozitele și bazele de aprovizionare din tară să poată pune la 
dispoziția unităților agricole de stat materialele și reperele de 
care au nevoie

Cînd munca este bine
...In scurtă vreme, poate chiar în 

februarie, vor începe din nou mun
cile agricole. Ce fac în prezent mun
citorii S.M.T.-ului Sighișoara pentru 
ca în muncile agricole din primăva
ră să dobindească succese tot atit de 
frumoase ca în 1957 ? La această 
întrebare tov. ing. Radu, agronomul 
șef al stațiunii, mi*a răspuns:

— Acum, cu ajutorul agronomilor 
de sector, dăm sprijin gospodăriilor 
colective la întocmirea planului de 
producție pe 1958. Foarte curind vom 
începe și încheierea contractelor de 
lucrări. O atenție deosebită dăm tot
odată pregătirii utilajului agricol ne
cesar muncilor agricole de primăvară

— Cum stați pînă la ora actuală

cu reparatul mașinilor și uneltelor 
agricole ?

— Uitați, aceasta este situația pre
gătirilor. Pînă la 12 ianuarie am re
parat... Dar mai bine să mergem în 
ateliere și acolo împreună cu tov. 
Bek Kurt, șeful de atelier, o să putem 
afla mai multe...

Pe tov. Bek l-am găsit meșterind 
la un motor K.D. împreună 
mecanici. El ne-a spus;

— De vreo doi ani încoace, 
ul nostru execută reparatul 
tractoarelor și restul de utilaj 
în atelierul propriu. Aceasta 
duce anual importante economii. In 
această perioadă, noi am planificat 
să revizuim ți să reparăm 50 de trac
toare. Pînă acum, am pus la punct

cu alți

S.M.T.- 
tuturor 
agricol 
ne a-

UN NOU CONCURS RADIOFONIC
• 77„Cine știe, ne scrie

Ministerul Agriculturii și Silvi
culturii și Radiodifuziunea Romtnă 
organizează tncepînd de duminică 
19 ianuarie, in cadrul emisiunii 
„Jurnalul satelor" de la orele 
16,30 concursul „Cine știe, ne 
scrie".

Concursul va avea 80 de Între
bări din toate sectoarele agricul
turii, care vor fi difuzate în fie
care duminică în grupuri de cîte 
10 Întrebări. La concurs pot lua 
parte toți țăranii muncitori cu 
gospodării individuale, Întovă
rășiți și colectiviști, precum și 
muncitori din gospodăriile agri-

cole de stat ți din S.M.T—uri. 
Răspunsurile vor trebui să fie ex
pediate cel msi ttrziu Ia două zile 
după fiecare emisiune-concurs.

Cîștigători vor fi toți aceia care 
vor răspunde la cît mal multe în
trebări și vor întruni numărul cel 
mai mare de puncte. Acestora li 
se vor acorda drept premii apara. 
te de radio și patefoane, stofe 
pentru hcâne, truse apicole, ser
viete, stilouri și creioane în tru
se, ceasuri deșteptătoare, cisme de 
cauciuc șl alte obiecte de uz per
sonal, precum și cărți.

In toiul reparațiilor

La stațiunea de mașini și tractoare Bărcănești, regiunea Ploești. re
vizuirea și repararea utilajului agricol este în toi.

Pînă zilele trecute, harnicii mecanizatori de la acest S.M.T. au reușit 
să repare 20 de tractoare, 18 pluguri de tractor și un însemnat număr de 
cultivatoare, semănători, grape, discuitoare etc.

In fotografie: mecanicul de sector Bogdan Alexe împreună cu meca
nicii Radu Ion și Vasile Lazăr, lucrind la cuplarea motorului la șasiu, 
a unui factor M.T.Z.

organizată
20 de tractoare, iar altele 17 sînt 
lucru. Cred insă că în mai puțin 
10 zile le vom da gata. Pe lingă 
cestea am mai reparat și 15 pluguri 
de tractor, 8 semănători de cereale, 
17 discuitoare și 8 grape.

— In ce fel ați organizat munca 
la reparații ?

— Ca in fiecare an, pe ansamble. 
Am organizat 10 posturi care sînt: 
demontare-tractoare, montaj-motoare, 
pompe de injecție, chiulase, rodaj și 
altele. Reparatul tractoarelor pe 
sturi ii specializează pe oameni 
punct de vedere profesional, iar 
reparațiile se fac la vreme și la 
înalt nivel tehnic.

Am aflat de la tov. Bek că pentru 
a asigura la vreme piesele de schimb 
necesare și a obține economii impor
tante nu așteaptă numai repere noi 
de la baza de aprovizionare, ci re
condiționează numeroase repere cum 
sînt: chiulase, roți de întindere,
pompe de injecție, turbine și 
la pompele de apă și altele.

La S.M.T. Sighișoara s-ar fi 
obține și mai bune rezultate 
n-ar lipsi de la baza nr. 5 
piese strict necesare cum sini:
oane pentru cutia de viteză și amba
laje pentru motorașe. De asemenea, 
semănătorile, grapele și 
le se repară în condiții 
rece S.M.T.-ului nu i 
spațiul corespunzător și
cutarea reparației mașinilor agricole.

în 
de 
a-

po- 
din 
re- 
un

bucșe

putut 
dacă 
unele 
pini-

cultivatoare- 
grele, deoa- 
s-a asigurat 
pentru exe-
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In cuprinsul ziarului
P. Voiculescu: Mai mult decît 
prevede contractul
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Mai multă atențieV. Cazacu: 
lucrărilor din sectorul pomicol 
al raionului Teleajen 
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Ing. O. Feneșan: Martonvasar 
— bază importantă a cercetă
rilor agricole în R. P. Ungară 
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In orașul București au avut loc numeroase adu
nări pentru propunerea candidaților F.D.P. in ve
derea alegerilor de la 2 martie. Muncitorii uzi
nei „Grigore Preoteasa" și numeroși cetățeni din 
cartierul Rahova au propus drept candidat al F.D.P. 
pentru circumscripția electorală orășenească nr. 286 pe 
tovarășul Florian Dănălache, membru al C.C. al 
P.M.R., membru în Prezidiul Marii Adunări Naționale, 
prim secretar al Comitetului orășenesc de partid Bucu. 
rești.

Locuitorii cartierului Bucureștii Noi șl muncitorii 
ceferiști au propus candidat in circumscripția elec

torală orășenească nr. 383 pe mecanicul de locomo
tivă Ștefan Lungu, Erou al Muncii Socialiste, cu
noscut militant pe tărîm obștesc.

La adunarea electorală care a avut loc la clubul în
treprinderii „Drum nou", cetățenii au propus drept 
candidat al F.D.P. în circumscripția electorală orășe
nească nr. 133 pe tov. ing. Anton Vlădoiu, președintele 
Comitetului executiv a! Sfatului Popular al Capitalei, 
iar în circumscripția electorală raională nr. 152 — 
pe gospodina Elena Stcenescu, deputată în acea cir
cumscripție, evidențiată în activitatea obștească de 
gospodărire a cartierului.

I n
Printre candidații Frontului Democrației Populare 

propuși în regiunea Hunedoara se află tovarășii Si. 
gismund Lacatoș, miner de la Uricani, în circum
scripția electorală regională nr. 52; Tiberiu Mușea, 
țăran muncitor din satul Tuștea, directorul căminului 
cultural, în circumscripția electorală regională nr. 23 ; 
Gligor Hada, colectivist din satul Felna, raionul Alba, 
în circumscripția electorală regională nr. 3.

In regiunea lași au fost propuși candidați în ale
geri printre alții tovarășii Dumitru Gheorghiu, prim 
secretar al Comitetului regional P.M.R. lași, în circum
scripția electorală regională nr. 39 și Ion Niculi, vechi 
militant al mișcării muncitorești, in circumscripția 
electorală nr. 5. In comuna Aroneanu din raionul lași

țară
cetățenii l-au propus pe țăranul întovărășit Dumitru 
Zamfirescu. care, — deputat Și pînă acum, — a tost 
in fruntea cetățenilor la realizarea unor importante 
acțiuni gospodărești.

In adunările care au avut loc în regiunea Galați, 
au fost propuși tovarășii ing. Marcel Nemțuc, direc
torul S.M.T.-u.ui lanca, pentru circumscripția electo* 
rală raională nr. 3; Vasile Ghinea, tractorist la gos
podăria de stat ,.Ștefan Furtună", pentru circumscrip
ția electorală raională nr. 6 și alții.

In prima zi au fost propuși candidați ai F.D.P. 
pentru alegerile de la 2 martie peste 300 de oameni 
ai munci din orașele și comunele regiunii.

O problemă de interes general pe cale de rezolvare

Dezvoltarea sectorului legumicol
în G.A.S.-urile din regiunea Constanta
In fiecare an în lunile de vară 

la Constanța și in localități
le Vasile Roaită, Eforie, Te- 

chirghiol, Mamaia și Costinești vin 
să-și petreacă concediul de odihnă, 
sau să-și îngrijească sănătatea 
peste 60.000 de oameni ai muncii. 
Această situație impune ca orașul 
Constanța și stațiunile balneare de 
pe litoral să fie bine aprovizionate 
cu produse industriale si alimenta
re, care să satisfacă în bune con
diții atit nevoile localnicilor. cît 
și pe cele ale sezoniști.'or. Nu s-ar 
putea spune că în timpul verii tre
cute orașul Constanta și stațiuni
le amintite mai sus n-au fost bine 
aprovizionate. Oamenii muncii au 
găsit suficiente mărfuri industriale 
și alimentare. Trebuie arătat totuși 
că unele produse, ca legumele și 
zarzavaturile, nu au fost întotdea
una suficiente și de cea mai bună 
calitate.

Pentru aprovizionarea cu legu-

I. CALOTA
șeful secției agrare 

a Comitetului regional P.M.R.
Constanta

me și zarzavaturi a cantinelor, 
cafurilor de alimentație publică 
a pieții, gospodăriilor agricole 
stat le revenea un rol de seamă. 
In anul 1957, gospodăriile agricole 
de stat din regiune au livrat uni
tăților contractante peste 9.000 
tone legume și zarzavaturi, ceea ce 
înseamnă 71 la sută din planul A- 
prozarului (fără cartofi). După 
cum se vede, gospodăriile agricole 
de stat din regiunea noastră n-au 
satisfăcut în întregime cerințele 
consumatorilor. Trebuie arătat că 
această situație nu se datorește 
numai neîndepiinirii planurilor de

lo- 
și 
de

Din experiența unei gospodării colective care a obținut la suta de hectare
7.7OO kg. de carne și 42.000 litri de lapte

Creșterea animalelor

Din ziare am aflat că s'nt unele 
gospodării colective care nu 
dezvoltă creșterea vacilor și 

porcilor, pe motiv că aceste specii 
de animale ar fi 
tă părere există 
dariile colective 
rea orașelor și 
ale.

O astfel de părere este pe de-a-n- 
tregul neîntemeiată. Tocmai pentru 
a dovedi acest lucru, ne-am propus 
să împărtășim din experiența noas
tră în creșterea animalelor.

Noi, țăranii muncitori din Dudești- 
Cioplea — raionul Tudor Vladimi-

nerentabile. Aceas- 
chiar și în gospo- 
situate în apropie- 
centrelor industri-

♦
Despre semințe și oameni

♦

♦

♦

o
♦ 
♦
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Mă cheamă zilele trecute 
secretarul de redacție și mă 
ia repede :

— Pleci la Ploești?
— Plec, — ii răspund.
— Buuunl îmi aduci

reportaj frumos, de-a întîia, 
despre... (aici făcu o mică 
dar strategică pauză), labo
ratorul regional pentru con
trolul semințelor.

Am numărat in gînd pînă 
la cincizeci ca să nu mă pri
pesc cu răspunsul — un o- 
bicei pe care vi-l recomand 
cu multă căldură — m-am 
prefăcut bolnav, i-am spus că 
trebuie să mă mut, că am o 
mătușă bolnavă, dar zadar
nic.

A doua zi mă aflam la 
Ploești. tot atit de entuzias
mat ca un pacient in sala de 
așteptare a unui dentist.

O stradă liniștită, o clădire 
nouă cu un singur cat, o 
firmă modestă la intrare. 
Unde sînieți voi coșuri fu- 
megînde de uzină, voi peisaje 
sălbatice, unde sinteți voi 
nesfirșite cimpii brăzdate de 
tractoare ?

Am oftat și am intrat. M-a 
primit tovarășul inginer Pe
tre Butnaru, șeful laborato
rului, și după cum mi-arn dat 
seama mai tîrziu, un 
cunoscător de semințe, 
de oameni.

L-am ascultat. Mul 
am privit indiferent, 
curios. Pînă la urmă, cu 
bloc-notesul in mină, am in

ceput să scriu înfrigurat ex
plicațiile date de inginera 
Elvira Farcaș.

Spunea dinsa — compara
ția, deși frumoasă, nu-mi a- 
parține — că semințele ce 
sosesc pentru control pot fi 
asemuite cu oamenii. Ascul- 
tind-o, i-am dat dreptate.

Vin aci la laborator semin
țe de grîu. orz, ovăz, secară, 
mazăre, porumb, borceag 
etc., din 52 gospodării co
lective, 13 gospodării de stat 
și 507 'întovărășiri. Săculeții 
de cite 1 kg cuprind proba 
luată 
mum 
rație 
grijă 
care 
prin 
fie semințe de proastă cali-

grame fiecare și se trec prin- 
tr-o sită metalică cu orificii 
de diametru diferit, cores
punzător soiurilor de sămîn- 
ță. Probele se răstoarnă apoi 
pe un cristal și cu o spatulă 
se face 
pure de 
mințele 
tură.

Acu', 
mazăre,

separația semințelor 
impurități și de se- 
altor plante de cul-

dacă este vorba de 
porumb sau grîu.

treaba nu-i chiar grea. Dar 
cînd execuți aceeași operație 
la semințele de begonia, tu
tun. floarea nopții sau gura 
leului, tot atit de minuscule 
ca firul de nisip, iți trebuie o 

____ __ r ______  .... răbdare de adevărat muce- 
tate, fie prea bune. Odată nic... 
încheiat procesul-verbal de 
predare a mostrelor, sămințu 
este înscrisă in registrul de 
analiză și i se întocmește o 
fișă ca oricărui... pacient.

Abia acum începe însă a- 
devărata muncă de labora
tor. lntîi, examenul organo
leptic. Se controlează dacă 
sămința respectivă are cu
loarea și mirosul normal, 
mucegaiul, de pildă, dâunînd 
germinației. Să presupunem 
că primul examen a fost tre

dintr-un lot de maxi- 
20.000 kg. Este o ope- 
ce presupune deosebită 

din partea unității 
trimite proba, deoarece 
autosortare se pot lua

bine
ca >'» cut cu succes. Urmează lua

rea probelor pentru analiza 
purității. Analiza se execută 
gravimetric și numeric. In 
vase mici numite godete se 
iau cite două probe a 50 de

tntîi 
Apoi

După stabilirea procentului 
gravimetric (prin cintărire) 
al impurităților, se execută 
analiza numerică, adică nu
mărarea tuturor impurități
lor la kilogram. Se înscriu 
și aceste date în fișă și fără 
nici o pauză urmează cea de 
a treia analiză, respectiv 
stabilirea greutății absolute 
la 1.000 de boabe. Germina
ția — cea de a patra ana
liză — durează mai mult 
Sămința pură de grîu, po
rumb, orz, ovăz etc. se pune 
in termostate închise pentru 
germinație la întuneric, Se
mințele de legume și flori 
germinează la lumină. Pen
tru germinația la întuneric,

semințele sînt puse în vase 
de porțelan avînd ca strat 
germinativ nisip de cuarț 
sterilizat și umezit. Din fie
care soi de sămânță se pun 
cile 100 boabe în 4 vase, 
repetiția fiind necesară pen
tru stabilirea mediei. După 
două zile, se citește energia 
germinativă, iar după șapte 
zile facultatea ge-minativă.

Pentru germinația la lu
mină se iau tot 4 probe, a- 
șezate pe hirtie de filtru u- 
mezită prin aparatele Ja
cobsen".

După stabilirea purității și 
germinației se calculează și 
se înscrie în fișă valoarea 
culturală a seminței. Dacă, 
de pildă, puritatea a fost 100 
și germinația 99, valoarea 
culturală va fi 100 X 99, îm
părțit la 100, adică 99. Deci, 
dintr-o sută de boabe numai 
una singură nu va încolți. 
(Ce bine ar fi dacă toate 
probele aduse la laborator ar 
da o asemenea valoare cul
turală)

Cea de a șasea analiză și 
ultima este verificarea con
taminării cu dăunători.

Am uitat să vă vorbesc 
despre diafanoscop, un apa
rat cu ajutorul căruia se 
controlează puterea germina
tivă a semințelor tari: păs- 
tirnac, mărar, graminee pe
rene, precum și de analiza 
biochimică — cu indigo car
min — a semințelor de pomi 
fructiferi.

Odată încheiate toate a-

nalizele, semințele bune pri
mesc un buletin roșu, cele 
respinse un buletin negru — 
acesta din urmă conținind și 
indicațiile necesare 
tratarea semințelor 
tive.

Utilitatea acestor 
lată numai două 
din multe, destul de grăi
toare : De la „Agrosem" a 
sosit pentru analiză o ma
zăre de toată frumusețea. La 
proba de germinație, nici 
măcar o boabă bună. Fusese 
tratată cu prea multă sulfu
ra de carbon. Altul I Gospo
dăria colectivă ,,Gh. Doja“ 
din Boldești trimite orz de 
primăvară. Se găsesc nu mai 
puțin de 3500 semințe de 
buruieni la kg, cind STAS-ul 
admite cel mult 100.

De multe ori însă — și a- 
ceasta este „of-ul" cel mare 
al tovarășilor de aici, — se
mințele sînt aduse pentru a- 
naliză cu o zi două înainte 
de începerea campaniei de 
însămințări. Ce măsuri mai 
pot fi luate atunci ? Este 
aidoma cazul bolnavului ce 
vine tîrziu la operație.

Vă fac o mărturisire. 
Nu mai sînt supărat pe se
cretarul de redacție. Am în
vățat — cam tîrziu poate — 
că subiectele reportajelor 
n-au nici o legătură directă 
cu înălțimea coșurilor de u- 
zină sau dimensiunile ogoa
relor.

pentru 
respec-

analize? 
exemple

S. LEONARD

rescu — ne îndeletniceam și în tre
cut cu creșterea vacilor și porcilor, 
îndeletnicire care ne-a făcut vestiți 
în întreaga capitală. Nu mai mică 
ne era faima de grădinari pricepuți, 
Iată de ce, cînd a fost vorba de or
ganizarea producției, de stabilirea 
profilului economic al gospodăriei 
noastre colective, am hotărît să dez-

voltăm în măsură cît mai mare creș
terea animalelor și legumicultura, 
adică tocmai acele ramuri de pro
ducție în care aveam o experiență 
acumulată de multă vreme.

In prezent, gospodăria noastră po
sedă ferme de creștere a vacilor, 
porcilor și albinelor. In afară de a- 
cestea, mai creștem în număr des
tul de mare și diferite animale de 
experiență. Ferma de vaci cuprinde 
35 de vaci de rasă revenind cite 
17,5 capete la suta de hectare de 
teren agricol. Datorită unei hrăniri 
raționale și, în general, aplicării cu 
pricepere a regulilor zootehnice și 
sanitar-veterinare, noi am obținut 
de la vacile noastre producții destul 
de mari. Astfel, în ultimii trei ani, 
cantitatea medie anuală de lapte 
muls de la fiecare vacă furajată a 
fost de 2.700 litri. Unele exemplare 
au dat însă producții cu mult mai 
mari. De exemplu de la vaca „Ciu
ta" s-au obținut anul trecut 4.200 
litri de lapte, iar de la „Păsărică" 
3.400 litri. Conținutul în grăsime al 
laptelui variază între 3,9 și 4,2

întimpul iernii și între 3,5 și 3,8 
timpul verii. Rația zilnică de hrană 
a unei vaci în timpul iernii cuprin
de de obicei 10 kg de fînuri, 4 kg 
de concentrate, 4 kg de suculente și 
se administrează în 4 tainuri, iar 
mulsul se face de două ori pe zi, di
mineața și seara.

Fiindcă veni vorba de hrana va
cilor, merită să subliniem că noi am 
dat o mare atenție asigurării unei 
baze furajere corespunzătoare. Ast
fel, anul trecut am asigurat pentru 
hrana vacilor și a porcilor 70 tone 
de fîn lucernă, 40 tone de sfeclă fu
rajeră, 80 tone de porumb siloz, 4 
vagoane de praf alb de moară 
diverse concentrate precum și 
semnate cantități de borhot de 
fabrica de bere. Retribuția 
torilor-mulgători se face în 
cu producția obținută, astfel că a- 
ceștia au tot interesul de-a îngriji 
și hrăni cît mai bine animalele. Prin 
organizarea temeinică a muncii, prin 
reducerea cheltuielilor de muncă vie 
și materializată necesară obținerii 
produselor, cei 4 îngrijitori de la 
ferma de vaci au atins o productivi, 
tate înaltă, reușind astfel să reali
zeze un preț de cost al produselor 
cu mult sub cel planificat. De pildă, 
anul trecut, prețul de cost al unui 
litru de lapte a fost de 
loc de 1,65 lei cît era

și 
in
ia 

îngriji, 
raport

1,30 lei în 
planificat.

GANEA
responsabilul fermei

SLAVE 
de porci 

și PALCA ION 
responsabilul fermei de vaci 

din gospodăria agricolă colectivă 
..Timpuri Noi“ Dudești-Cioplea 

București

(Continuare în pag. a 5-ă)

Un aspect din magazin

I

producție de către gospodării, ci 
în special, din cauza repartizării 
nejuste a sectorului legumicol în 
cadrul trustului regional Gostat. 
Așa de pildă, peste 40 la sută din 
legume și zarzavaturi erau produse 
de gospodăriile Pietroiu, Fetești, 
Cocargeaua. Bordușani și Luciu 
Giurgeni — gospodării ce se gă
sesc in baltă la distantă de 80-100 
km de baza de consum. La aceas
ta s-a mai adăugat și proasta pla
nificare a eșalonării cultivării le
gumelor și zarzavaturilor. motiv 
pentru care recoltatul s-a făcut 
masiv, peste nevoile imediate de 
consum, ceea ce a dus la stricarea 
unor cantități însemnate chiar pe 
locul de producție. De asemenea, 
datorită distanțelor mari (pentru 
transportul produselor era nevoie 
de cca 32 de ore pînă la bazele 
de desfacere) multe produse s au 
depreciat pe drum. Totodată, din 
cauza acestor transporturi cheltu
ielile s-au ridicat cu 50 la sută 
față de prețul de achiziții. Bună
oară, pentru transportul unui, va
gon de roșii de la gospodăria de 
stat Pietroiu s-au cheltuit 1.490 
lei, adică 0,15 lei pentru fiecare kg, 
fată de prețul mediu de achiziții 
care a fost de 0.30 lei kg.

Tinînd seama de aceste 
tați, cit și de faptul 
consumatorii trebuie _ _

mească legume și zarzavaturi de 
calitate și ieftine. Comitetul regio
nal de partid Constanta a hotarit 
studierea acestei probleme și stabi
lirea măsurilor corespunzătoare. A 
fost constituită o cont sie formată 
din specialiști, care, în urma stu
diului făcut, a constatat că in apro
pierea orașului Constanta și a lo
calităților balneare de pe litoral 
există posibilități de lărgire a ba
zinului legumicol din gospodăriile 
de stat.

Gospodăria Ovidiu poate mări su
prafața de grădină irigată de la 300 
ha la 500 ha; gospodăria Medgi
dia poate extinde suprafața de gră
dină irigată cu încă 110 ha. cea 
din Moșneni cu 60 ha etc. In total, 
gospodăriile de stat din apropierea 
orașului Constanța pot extinde su
prafețele de grădină irigată cu 551 
ha. 
ha.

dificul- 
că toți 
să pri-

adică de la 1.010 ha la 1.561 
cu investiții foarte mici. Pro-

(Continuare in pag. 4-a)

Un magazin 
gostat model

In ultimul trimestru al anului 1957, 
trustul regional Gostat Craiova a 
deschis un frumos magazin pentru 
desfacerea produselor gospodăriilor a- 
gricole de stat. In acest fel, populația 
orașului Craiova este aprovizionată 
zilnic cu sortimente variate și de ca
litate cum ar fi: șunci, salamuri, co
stițe, cirnați, ouă, păsări vii, miere, 
fructe, vinuri și țuici etc.

Primele rezultate obținute din vin- 
zări sint deosebit de bune. De pildă, 
numai in primele 15 zile ale anului in 
curs, magazinul a desfăcut produse- 
marfă în valoare de cîteva sute de mii 
de lei, ceea ce înseamnă că în cursul 
întregului an 1958, sarcina de a rea
liza un volum de vinzări în valoare de 
16 milioane lei, stabilită prin plan, va 
putea fi îndeplinită. De altfel, condu
cerea trustului a luat măsuri să orga
nizeze încă un magazin specializat in . 
produse lactate, care va intra in func
țiune in curind.

Totodată vor fi deschise mai multe 
chioșcuri in piețele orașelor Craiova, 
Turnu Severin. Tîrgu Jiu și Caracal, 
unde vor fi vîndute în special sorti
mente legumicole.

Rezultatul acestor măsuri va fi, pe 
de o parte, o mai bună aprovizionare 
a populației orășenești, pe de alta, 
realizarea a cel puțin 5—6 milioane 
lei beneficii de către gospodăriile a- ■■ 
gricole de stat din cadrul trustului.

In fotografie : 
al magazinului. 
Nistor Duval, 
Popa, vinzător.

raionul de mezeluri 
deservit de tovarășii 
responsabil, și Mihai

L. GHEORGHE
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pentru alegeri
Schimbul între oraș și sat
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Exemplu bun 
de urm ai

Au fost delimitate circumscripțiile electorale
In vederea alegerilor de la 2 mar

tie, în toate comunele raionului Leh- 
liu, regiunea București, se fac intense 
pregătiri. Pînă zilele trecute, fuseseră 
deja constituite comisia electorală 
raională și comisiile electorale comu
nale. Totodată, au fost delimitate cir
cumscripțiile electorale raionale și co
munale. 'Au fost fixate un număr de

33 de secții de votare dintre care 31 
de secții la comune și 2 la spitalele 
din raion.

In prezent, în toate comunele se 
desfășoară înscrierea pe listele de a- 
legători. In unele comune cum sînt 
Dor Mărunt, Ștefănești și Lehliu a- 
ceste lucrări sînt pe terminate.

■
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In sprijinul campaniei electorale -

In raioanele regiunii Stalin cum 
sînt: Tîmăveni, Sighișoara, Codlea, 
etc. comisiile electorale au început 
munca. O deosebită atenție acordă 
consiliile F.D.P. editării materialului 
propagandistic. In această privință, 
un sprijin de seamă îl dau poeții, pro
zatorii, dramaturgii și muzicienii din 
regiune. Ei au scris numeroase lucrări 
în care arată cum se desfășurau ale
gerile pe vremuri, cum sînt gospodă-

Continuă înscrierile
Pînă zilele trecute, fuseseră înscriși 

în listele electorale din raionul Rm. 
Sărat peste 35.000 de alegători. In co
muna Puești, înscrierea în liste a fost

rite azi comunele, cum oamenii mun
cii iau parte la înflorirea regiunii. In 
curînd, vor apare culegeri de cîntece, 
poezii și broșuri cuprinzînd scenete 
cu subiecte axate pe campania electo
rală. Așa sînt, de exemplu, schița 
scriitorului Mircea Avram intitulată 
,,Alegerile de ieri și de azi", repor
tajul literar al lui Dionisie Bîrcea 
intitulat „Despre un sfat comunal" 
și altele.

în listele electorale
terminată, iar în comunele Buda, Joi- 
ța, Bălțați și altele înscrierile sînt pe 
punctul de a fi de asemenea încheiate.
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In fața gazetei de perete a sfatu
lui popular din 
giunea Craiova, 
de cetățeni. Ca 
vorbește despre 
nă. lată-i acum 
de cinste pe fruntașii comunei la pre
darea obligațiilor de carne pe anul 
1958. Printre ei îi aflăm pe țăranii 
muncitori Constantin I. Cîrtoc, Dumi
tru Feroiu, Dumitru Cîrtoc, 
și-au achitat în întregime obligațiile 
pe anul 1958.

In total, din planul pe trimestrul 
1/958, a fost predată pînă acum, de 
către țăranii muncitori din comuna 
Arcani, cantitatea de 700 kg. carne 
drept cote cuvenite statului.

Și in comuna Ceauru, mulți țărani 
muncitori se achită cu cinste de co
tele de carne datorate statului pe 
nul acesta. Printre ei se numără 
Elena V. Rustoiu, care a predat 
kg. carne de vită din obligația 
39 kg cit datorează statului pe 
tregul an.

comuna Arcani, re- 
s*a oprit un grup 

de obicei, gazeta le 
noutățile din comu- 
popularizați la loc

anul

care

a- 
Ș* 

29 
de 
in

I. SBIRGIOG
corespondent

Vor vota pentru prima oară

Cercetând 
revistele noi Mai mult control!

Mai mult 
decît prevede contractul

In regiunea Hunedoara, numărul 
circumscripțiilor electorale este cu 86 
mai mare declt la alegerile din 1956. 
Dintre cei peste 77.000 de alegători 
înscriși pînă acum în listele electorale, 
39 000 sînt femei și 8.500 tineri. Mulți 
dintre tinerii care s-au înscris acum

pe listele electorale vor vota pentru 
prima oară la 2 martie 1958.

La acțiunea de pregătire și desfășu
rare a alegerilor in care sînt antrenați 
mii de oameni ai muncii iau parte și 
numeroși țărani muncitori — colecti
viști și întovărășiți care au obținut 
în acest an recolte bogate.

Biblioteca sătească din comu
na Vinga, regiunea Timișoara, 
are un mare număr de cititori, 
lată-l pe tinerii Lebonov Lucia, 
Raclov Petar și Bogdanov Io
sif consultînd la bibliotecă cele 
mai noi reviste.

Cu H îi creștem, așa îi avem
-TTintul șuiera prin ferestre, dar în 
f/ odaie era cald. In fata oglinzii, 

Alexandra, fata președintelui din 
Gherasem, își potrivea pe frunte bu
clele castanii. La masă, tată-său citea 
jurnalul. De undeva, dinspre căminul 
cultural, veneau pînă aici acorduri line 
de vioară. Auzindu-le, Alexandra în
trebă din nou cu același glas plin de 
sfială:

— Tată, mă Iași la bal ?
Tată-său se făcu că n-aude. De fapt 

auzea el foarte bine, dar întîmplarea 
de astă-vară încă îi mai stăruia în 
minte.

...Era pe vremea praștiei. Ca deobi- 
cei, tinerii colectiviști ieșiseră la sapă. 
Dar parcă se întîmpla ca în basme: 
Acolo unde ..săpau" ziua, peste noapte 
creșteau la loc buruienile. A trecut 
peste cîmpuri președintele. A văzut și 
i-a chemat la el pe vîrstnici, pe co
muniști. Pe nea Vasile Constantin, pe 
Stan P. Murgoci, pe Ținea Șeicaru și 
pe secretarul utemeului: „Ia uitați-vâ 
aici: Vă place ?“ Nu! Nu le plăcea. 
„Să nu uităm că așa cum îi creștem, 
așa îi avem... zise președintele, 
să-i aduni pe cîmp. O să-i 
toată colectiva".

A doua zi au venit la sediu 
o sută de tineri. Cu sapele pe

Mîine 
judece

trebuie să fi fost de greu la început... 
Iaca, la anii aceia se gîndea acum 
președintele. Dintre toți îi răsări în 
minte Ion, fiu-său. Era Ion ăsta un 
mucos, care credea că dacă e fiul pre
ședintelui i se trece cu vederea orice. 
Așa, de pildă, în două luni de zile, Ion 
își îngrășase caii pe care-i avea în 
grijă de ziceai că-s telegarii sfîntului 
arhanghel. „Bine, dar nu-i nimic rău 
în asta", ar spune unii. Intr-adevăr, 
n-ar fi nimic rău, dacă, de pildă. Ion 
și-ar fi îngrășat caii, să zicem, mer- 
gînd cu ei noaptea la pășune, dacă 
grăunțele mîncate de „caii lui" n-ar 
fi fost „luate" din rația celorlalte ani
male. Greu i-a fost lui Spînu, tatăl, 
pînă să-l dezbare de obiceiul acesta. 
Seara venea acasă frînt de oboseală și 
după ce mînca, în loc să-și ia liniștit 
ziarul să citească, trebuia să-l lămu
rească pe fiu-său :

— Bine, mă, dacă toți feciorii din 
gospodărie ar face ca tine, ce s-ar a- 
lege de avutul nostru ? Sau vrei să 
pun mina pe bîtă ?

Nu atît frica de bîtă cit mai 
rușinea pricinuită de caricatura 
de utemiști la gazeta de perete 
făcut pe Ion să micșoreze rația 
gărilor săi. Și acuma, măcar că e
din tinerii de ispravă ai gospodăriei, 
nevastă-sa, Ioana, tot îl spune la lume 
cind se ivește prilejul.

— Așa! C-or mai fi și alții ca 
tine. Să afle cum te-am pus la res
pect și să-nvețe, ride ea, arătîndu-și 
dinții mici și albi.

Ion se burzuluiește.
— Da mai tacă-ți gura, femeie, că 

doar n-o fi numai asta de spus, din 
toată gospodăria.

Ioana tace.
Intr-adevăr, nu-i numai asta de spus. 

Mai e și întîmplarea cu fetele care-au 
venit, zor, nevoie, să ceară pămîntul 
înapoi și să iasă din gospodărie, că 
altfel... rămîn nemăritate.

Abia toamna, cind s-au împărțit ve
niturile și cînd în gospodărie a avut 
loc prima nuntă, fetele s-au mai li
niștit. Și-acuma, nici că le mai pasă 
de pămint, ci de ztie-muncă. Că asta 
cer flăcăii drept zestre.

Ei și cite nu mai sînt ?

Dar, dacă stăm să ne gindim 
vom vedea că unele fapte 
tinerilor cuvinte de laudă.

Iată ce s-a petrecut nu mai 
mult decît în toamna lui '57. Era

bine, 
aduc

peste 
_ __  ... ____ __ umeri,
alături de ceilalți colectiviști, au por
nit-o la cîmp, la 2 km. depărtare de 
sat. S-au oprit cu toții în capul locu
lui. Rîndurile săpate de Ioana Spînu, 
Stana Preda, Gheorghe Mihalache, 
Anica Florea erau curate ca-n palmă. 

Fața președintelui s-a luminat. Ioa
na Spînu, fata asta isteață și inimoa
să, doară era nora lui. Dar chipul i 
s-a întunecat cind a văzut că printre 
rîndurile cu buruiană se aflau și cele 
săpate de fie-sa, Alexandra. S-a uitat 
la ea urît, îndurerat:

— Haide, ce mai aștepți ? Pune 
mina pe sapă.

Alexandra s-a aplecat și a luat sapa 
de coadă. Și după ea au făcut la fel 
toți cei care-și bătuseră joc de mun
că. Dar, zile în șir, președintele n-a 
uitat rușinea pe care i-a făcut-o fie-sa.

...Nu era ușor de muncit cu tinerii 
gospodăriei. Dacă pînă și acum se mai 
intîmplau lucruri de felul acesta, cit

XXXXXX

Oameni și locuri

otes 
pusă 

l-a 
tele- 
unul

de 
o 

seară mohorîtă, era vînt si burnița mă
runt și rece. în curtea largă a colec
tivei în jurul grămezilor de porumb 
cules cu foi stăteau chirciți mulțime 
de oameni. Dădeau zor să termine de 
dezghiocat porumbul cules.

Cei mai mulți erau tineri. Președin
tele îi învăluia într-o privire caldă, 
părintească. De undeva, dinspre cămi
nul cultural, veneau ca și acum acor
duri line de vioară. Un țambal picura 
sprinten o melodie săltăreață.

— Da’ voi, măi flăcăilor, nu vă 
duceți la bal ? îi întrebă el, fără să 
se adreseze cuiva, anume, l-auziți cum 
îi mai zice țambalul ăla afurisit. Mă 
furnică și pe mine-n călcîie, măcar că 
nu mai sînt ca voi.

Nu s-au dus. Cum puteau ei 
să lase bunătate de recoltă (obți
nuseră mai bine de 2.000 de kg. la 
ha.) în seama ploii ? Cum puteau să 
lase porumbul 
aveau vreme, 
iarna.

Președintele 
coșii au 
nopții. Ploaia a stat. A stat și vîntul. 
Undeva, în depărtare, zorile tulburi au 
prins să se limpezească. Din grămada 
de porumb n-au mai rămas decît cî- 
teva coșuri. Tinerii abia se mai văd 
dintre mormanele albe de foi. Tăcută, 
Alexandra lucrează între cumnată-sa, 
Ioana, și între Anica Florea. Președin
tele le privește pe toate cu drag:

— Ei vezi ? Așa mai merge, fata 
tatii.

ploii ? Cum puteau să 
să se strice ? De joc, 

slavă domnului, toată

se gîndește... Iată, co- 
trîmbițat de mult miezul

A lexandra stă acum în fața lui cu 
buclele frumos aranjate pe frun
te și îl întreabă din nou cu 

sfială:
— Tată, mă lași să mă duc la bal ?
— Du-te, du-te, fata tatii. Și să nu 

uiți să treci și pe la Ioana. Dar mai 
repede că s-a făcut tîrziu.

STELA NEAGU

2 OAMENI ȘI LOCURI

„Să reînvie faima vechilor podgorii 
Cotnar, Murfatlar..."

(Din raportul tov. Gh. Gheorghiu- 
Dej de la cel de al 11-lea Congres 
al P.M.R.)

Gustam pentru prima dată în viață vinul licoros de 
Murfatlar. Era un Pinot-gris tare, de aproape 18 
grade, gălbui, gros ca untdelemnul. După ce bei 

două păhăruțe, o căldură ciudată, un iei de moleșeală 
ți se revarsă în tot corpul. Erau cu noi, la degustare, 
cifiva membri ai unor delegații străine ce ne vizitau 
țara. Printre ei se afla și talentatul reporter francez 
Marcel Chachignon, care nu mai contenea cu laudele 
la adresa vinului romînesc de Murfatlar:

— Doar la noi, la Champagne, am întîlnit un vin ce 
poate sta alături de acesta.

Am stat mult de vorbă în acea zi cu simpaticul Cha
chignon. Am răsfoit împreună istoria Murfatlarului de 
ieri și am „călătorit" către Murfatlarul zilelor de 
mîine...

★ •
1906... In (ara noastră „eminamente agricolă" nimeni 

dintre guvernanți nu-și întorcea fața către agricultura 
Dobrogei, Către viticultura ei cu atît mai puțin.

într-o dimineață ploioasă de toamnă, la Ministerul 
Agriculturii și Domeniilor, în fața Consiliului științi
fic, vorbește savantul Vasile Brezeanu, unul dintre pri
mii cercetători pomi-viticoli din (ara noastră. El în
cearcă să-l convingă pe ministrul Agriculturii că în 
Dobrogea, pe versanții văii Carasu, pe locurile pîrjo- 
lite de uscăciune, ar putea crește o viță de vie asemă
nătoare celei franceze de la Champagne. Savantul 
vorbește repede, pledează ca la bară, face calcule edi
ficatoare, reproduce citate. Ministrul își șterge mono
clul cu o batistă de olandă și surîde, Surîde mereu, cu 
un aer de superioritate. Intr-un tîrziu, ia cuvîntul:

— In iond, domnilor, eu rămîn sceptic. Cînd s-a mal

Cu privire la învățâmîntul agricol de masă 
din raionul Bacău

Invățămintul agricol de masă cuprinde în raionul Bacău mai multe 
forme. Astfel, pentru anul în curs, au fost organizate în acest raion 6 
cursuri agrozootehnice de 3 ani în 6 gospodării agricole colective (la 

Rădeni. Răcăciuni, Parincea, Chetriș, Săucești și Berești). In celelalte 8 
gospodării agricole colective din raion s-au organizat cursuri agrozootehnice 
de 3 iuni. Pe lingă căminele culturale s-au organizat cercuri agrotehnice. In 
comunele din raion funcționează de asemenea, în fiecare vineri, sfaturile 
agrotehnice.

După cum vedem, există in raion suficiente unități de invățămint agricol 
de masă pentru a putea cuprinde un număr cit mai mare de țărani muncitori 
dornici de a-și îmbogăți cunoștințele și de-a obține cu ajutorul acestora 
recolte tot mai mari și tot mai bune. Din păcate însă, la ora actuală, adică 
în plină iarnă, multe din aceste unități nu există declt cu numele, sau ca 
să ne exprimăm mai bine, numai... pe hîrtie. Aceasta deoarece unele cursuri 
și cercuri agrozootehnice nu și-au început încă activitatea.

Din cele 6 cursuri agrozootehnice de 3 ani funcționează numai 3 (la 
Răcăciuni, Chetriș și Rădeni) și este în curs de a-și începe activitatea încă 
unul ( cel de la Săucești). La celelalte două nu se vede încă nici o „miș
care".

Nici cursurile de 3 luni nu s-au deschis încă peste tot, ca de pildă la 
gospodăriile agricole colective din Lipova și Colonești. La fel stau lucrurile 
și cu cercurile agrotehnice, care nu și-au început încă activitatea în co
munele Nicolae Bălcescu, Valea Seacă și în alte comune.

In comunele din raionul Bacău există suficiente baze materiale pentru 
buna funcționare a cursurilor și cercurilor agrozootehnice. In această 
direcție, întîmpină oarecari greutăți doar sfaturile agrozootehnice, pentru 
care nu se găsesc întotdeauna localuri corespunzătoare sau combustibil. 
După cite știm, de asemenea, în acest raion sînt cadre competente, bine 
pregătite, pentru a conduce cursurile și cercurile agrozootehnice, și a preda 
la aceste cursuri și cercuri. Așa sînt, de pildă, tov. Elena Verde de la cursul 
de 3 ani din Răcăciuni sau Valeria Baltagu, de la cursul de 3 luni din Păn- 
cești, ca și conducătorii de cercuri agrozootehnice Gheorghe Bursuc, tehnician 
agricol din Buhoci, Eugen Rudic, inginer agronom, și Dumitru Mocanu, în
vățător din Gloduri, Valeriu Hacighianu, învățător din Luizi Călugăru, 
Viad Nimereanu, inginer agronom, din Letea Veche, Dumitru Apostul, în
vățător din Itești și alții.

Posibilități pentru buna funcționare a invățămîntului agricol de masă 
în raionul Bacău există așadar. De ce atunci situația invățămîntului agricol 
de masă nu este în acest raion satisfăcătoare ? De ce la ora actuală, în 
perioada cea mai potrivită pentru desfășurarea din plin a acestor forme de 
invățămint, în raionul Bacău nu funcționează decît o parte din cursurile și 
cercurile agrozootehnice ?

Cauzele acestei stări de lucruri sînt multiple. In primul rînd, nu s-a 
făcut o bună și susținută mobilizare a cursanților. La gospodăria colectivă 
din Răcăciuni, de pildă, din 24 de înscriși la cursul agrozootehnic de 3 ani 
participă numai 16 Este locul aici să menționăm că la acțiunea de mobili
zare a cursanților nu și-au dat concursul cuvenit salariații sfaturilor popu
lare comunaie din raion.

Dar principala cauză a acestei rămîneri în urmă o constituie fără îndo
ială lipsa unui control sistematic și eficace.

S-au dat din timp instrucțiuni pentru stabilirea programelor după spe
cificul localităților respective, au fost numiți din timp lectorii. Dar Îndru
marea și controlul de la raion s-au mărginit numai la atît. Șeful secției a- 
gricole raionale (ing. C. Gheorghiasa). c,a și inginerul principal al secției 
(Lascăr Ștefan), supraaglomerați de diferite alte sarcini, sint puși în im
posibilitate de a efectua controlul. La aceasta se mai adaugă și faptul ca 
secția agricolă raională nu dispune de suficiente mijloace de transport pen
tru deplasări frecvente în comunele raionului, situate la distanțe mari 
unele de altele și unde, în cea mai mare parte, nici cu trenul nu se poate 
ajunge.

Se impune deci ca secția agricolă raională să ia de urgență măsuri 
pentru lichidarea acestei situații. Și pentru a putea face cu succes acest 
lucru, ea are nevoie înainte de toate de sprijinul susținut al organelor re
gionale de resort.

— Mi-aduc aminte, începu să-și 
depene gîndul Antonie Viță, preșe
dintele întovărășirii „6 Martie" din 
comuna Vlădila, că m.am întors de 
la Caracal într-o zi ploioasă, cam 
pe la sfîrșitul lui mai. Vorbisem cu 
directorul Agevacoopului și mă în
demnase să mă sfătuiesc cu întovă
rășiții ca să încheiem și noi contract 
de vînzare a griului. Ml-a ară
tat atunci el, din fir-a.păr, cum 
stau lucrurile cu contractele astea. 
Mi.a vorbit despre prețul ferm de 
contractare, despre sporul de zece la 
sută, despre plata transportului și 
despre toate celelalte avantaje pe 
care ni le pune la dispoziție statul. 
Drept să fiu, la început și eu pri
veam cu oarecare neîncredere. De, 
așa e omul, să se îndoiască de ceea 
ce nu vede. Dar după discuția avută 
cu directorul m-am convins că-i o 
treabă bună cea la care ne îndeamnă 
el. Și, așa după cum vă spusei, m-am 
întors în comună hotărît să stau de 
vorbă cu oamenii ca să încheiem și 
noi contract.

Primul om cu care a vorbit Antonie 
Vîță, după ce s.a întors de la oraș, 
a fost Ion Dorobanțu, secretarul în
tovărășirii. A despicat firul în pa
tru și i-a spus acestuia tot ce aflase 
acolo, la oraș, de la directorul Age
vacoopului.

— Ei, ce zici Ioane, te prinzi 
și tu să începem munca? E musai să 
încheiem contract, e în interesul în
tovărășiților.

Ion Dorobanțu nu s-a lăsat rugat. 
S-a învoit pe dată și a trecut la lă
murirea oamenilor. Zile în șir au 
bătut amîndoi ulițele comunei. E' 
pe o parte, iar Petre Datcu, achizito
rul cooperativei, pe alta. Ședeau de 
vorbă cu toți pe care îi întîlneau, fie 
întovărășit, fie individual. Unii se 
învoiau pe loc și semnau contractul, 
alții promiteau că or să vină ei să 
semneze după ce își vor face bine 
socotelile. Fără îndoială că au existat 
și din cei care au refuzat. Pe înto
vărășiți, președintele și secretarul 
i-a convocat într-o adunare gene
rală, pentru a hotărî acolo cit poate 
să contracteze fiecare. Ion Iordan a 
găsit cu cale că poate să vîndă sta
tului-1,500 kg de grîu, Costică Pro- 
ca 2.500 kg, Butușină Marin doar 300 
de kg. Fiecare și-a făcut socoteala 
cam ce surplus de grîu ar putea să 
aibă, învoindu-se prin semnătura 
depusă pe contract să-l vîndă statu
lui. La urmă, trăgînd linie în josul 
tabelului și făcînd adunarea, a reieșit 
că întovărășiții s-au învoit să vîndă 
statului o cantitate de 40.000 kq 
grîu.

ziceau tntovărășiții. Recolta însă a 
ținut să-și spuie și ea cuvîntul. Intr- 
adevăr și l.a spus atunci clnd din 
cupele batozei au început să curgă 
boabe ca aurul. Intre 1.400 și 2.000 
de kg grîu la ha au obținut întovă- 
rășiții de pe pămîntul lor. Socotelile 
lor asupra surplusului de grîu nu 
mai corespundeau cu ceea ce grăiau 
hambarele. Ce să facă cu cantitățile 
ce le rămîneau în afara nevoilor lor ? 
Să meargă cu el pe piață? Ar fi tre
buit să piardă vreme îndelungată 
pentru a le vinde, căci grîu s-a făcut 
cu prisosință peste tot locul. Calea 
cea bună au găsit-o pe dată O 
cale sigură și fără a pierde vremea, 
fără a primi un preț neconvenabil șl 
altele : să predea statului mai mult 
decît au înscris în contract a fost 
singura cale. Nu li s-a acordat și 
această înlesnire ? Ba, da 1 Chițu Ion, 
bunăoară, deși contractase numai 300 
kg. de grîu, a dus la bază 1.400 de 
kg., Butușină Marin care și el con
tractase tot 300 de kg a predat 875 
de kg. Ca ei au fost mulți. Pe în
treaga întovărășire, cantitatea de 
grîu predată peste cea contractată 
s-a ridicat la un vagon și jumătate. 
Bineînțeles că și pentru această can. 
titate întovărășiții au primit același 
preț ca și pentru cea contractată, 
plus sporul de zece la sută și plata 
transportului. Această treabă le a 
mers la inimă întovărășiților din 
Vlădila. Ba au învățat din ea cum să 
procedeze pe viitor. Dovadă că pen
tru porumb au încheiat contract fără 
să-i mai „lămurească" cineva. Au 
cerut ei singuri, ca unii ce simți
seră de acum avantajele contractă
rii: preț ferm, spor, transport plătit, 
arvună, cîntăreală cinstită și bani 
primiți la timp. Dar și Ia porumb ca 
și la grîu, recolta și. a spus cuvîntul. 
Belșug mai mare decît și-ar fi închi
puit întovărășiții din Vlădila. Peste 
3.500 kg de boabe a fost media la 
hectar. Contractul încheiat cu coo
perativa de consum era pentru 70.000 
de kg de porumb boabe. Intovărășî- 
țli au predat însă 122.000 kg. Și pen
tru că mai aveau încheiat un contract 
cu I.R.A.C. „Recolta" pentru 87.950 
de kg, au mai vîndut și în contul a- 
cestuia vreo 14 
văzute în el.

O altă parte 
reale din anul 
s-o vîndă prin
Petre Datcu, achizitorul cooperativei, 
susține că peste 50 la sută din cele 
32 de tone de grîu și 
ziționate de el pînă în 
vin de la întovărășiți, 
cu adevărat o 
care își cunosc

tone peste cele pre-

din surplusul de ce- 
trecut ei continuă 

sistemul de achiziții.

IGOR BLOCK

CE A MAI ADAUGAT BELȘJIGUL 
DE RECOLTA

40.000 de kg de grîu, contractate 
cu statul, nu sint de ici. Vom putea 
să ne respectăm angajamentul ? își

treabă 
interesul.

porumb achi- 
prezent pro- 
Aceasta este 
de gospodari

P. VOICULESCU
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Contractează
Este cunoscut că în 

comuna noastră, Merei, 
raionul Buzău, țăranii 
muncitori se ocupă și 
cu cultivarea viței de 
vie, care le aduce fru
moase venituri bănești. 
Cunoscînd avantajele 
valorificărilor prin coo-

însemnate cantități de vin
perativă, mai mulți 
podgoreni din Merei 
au încheiat în primele 
10 zile ale anului a- 
cesta contracte pentru 
vînzarea a 127.700 litri 
vin. Astfel, Gheorghe 
Dobrin a contractat 
10.000 litri, Nicolae

litri,
5.500

Blejei 5.000 
fan Crăciun
Ioana Buciu 3.900
Titi Alexandru 
litri, iar Mihai Enescu 
1.500 litri.

Ște. 
litri, 
litri, 

2.000

PAUL DUTA 
corespondent

Un nou cămin cultural
. Zilele trecute a fost dat în folo

sință căminul cultural al comunei 
Băbiciu, regiunea Craiova. Ca să-și 
poată ridica mai curînd căminul 
cultural, țăranii muncitori din comu- 
nă au prestat pe șantierul de con-

strucție a căminului peste 4.000 zî- 
le-muncă voluntară.

Căminul cultural din Băbiciu are 
o sală de spectacole cu 500 locuri, 
bibliotecă, cabină cinematografică
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pomenit în pustietatea Dobrogei viță de vie ?
Vasile Brezeanu nu se dă bătut. îi amintește minis

trului că încă din cele mai vechi timpuri, de pe vre
mea Sciților și Agatirșilor, în Dobrogea Veche — Sci- 
ția Minor —- era răsplndită cultura de vie. Atît de 
vestite erau vinurile Sciției Minor incit toate popoarele 
migratoare, afară de unguri și goți, s-au simțit atrase 
către această provincie. Pentru a mai stăvili migrațiu- 
nea către ținuturile de pe malurile Pontusului Euxin 
(Marea Neagră), regele dacilor, Buerebista, a dat dis
poziții să fie distruse viile din Sciția Minor.

— Deci, măsura severă luată de Buerebista, domni
lor, a fost determinată de motive strategice și nicidecum 
de faptul că dacii erau bețivi. Bravii daci erau oameni 
vrednici și cumpătați.

...Ministrul, apatic la început, ascultă acum cu inte
res incursiunea în istorie, făcută de Vasile Brezeanu. 
Le aduce savantul și alte probe despre răspîndirea vi
ticulturii în Sciția Minor. Orașul Dionisopolia — vechea 
Mangalia — purta numele lui Dionisos, zeul fericirii, 
al chefului și veseliei. Cîmpiile Elizee din vechea mi
tologie greacă erau situate — după cum spune Ho
mer — undeva, în stingă Pontusului Euxin,; deci in 
Dobrogea, Licoarea din strugurii Cîmpiilor Elizee a fost 
cîntată de poetul Ovidiu, exilat la Tomis. In „Tristele"’, 
poetul spune : „Nu-mi împac gîndul decît cu Roma și 
cu vinul acestor locuri".

...într-un tîrziu, cînd vorbitorul se apropie de sfîr
șitul documentatei lui expuneri, ministrul I-a oprit cu 
un gest plictisit. A făgăduit că va aproba pentru refa
cerea viticulturii Dobrogei o sumă oarecare, o sumă 
micuță, din cauză că „nu sînt fonduri".

Astfel a luat ființă în toamna anului 1906 sărăcăcioa
sa pepinieră viti-pomicolă de la Murfatlar.

★
Astăzi, pe locul vechei pepiniere își desfășoară mun

ca stațiunea experimentală viticolă Murfatlar. Reface
rea patrimoniului viticol al Dobrogei constituie o preo
cupare de seamă a organelor de partid și de stat din 
țara noastră.

„Et in Arcadia ego I" Și eu am vizitat Murfatlarul, 
Am văzut cîmpurile genetice în care se nasc soiuri noi 
din încrucișări conduse : Coarnă albă cu Aiuz—Aii, 
Pinol—gris cu Riesling Italian etc. Am văzut cîmpul ex
perienței de fotoperiodicitate, unde se studiază dez
voltarea anumitor soiuri de viță de vie sub influența 
luminii ■, am înțeles mai cu seamă că la rădăcina ace
lor butuci de viță de vie ce au dus faima Murfatlarului

peste hotare cercetătorii stațiunii au sădit și o fărîmă 
din sufletul lor. Inginerul Milu Oșlobanu, directorul 
stațiunii, mi-a arătat cu mîndrie colecția ampelografică 
de la Murfatlar, una din cele mai mari și complete co
lecții viticole din lume. Se găsesc aici aproape toate 
soiurile de viță de vie ce se cultivă pe glob.

în legătură cu munca grea depusă pentru strîngerea 
acestei prețioase comori, maistrul Simion Tănase îmi 
po.vestea un fapt destul de interesant. Cică într-una 
din vizitele pe care le-a făcut în străinătate, tov. Oș
lobanu a întîlnit într-o stațiune viticolă două soiuri 
rare de viță de vie, care lipseau din colecția Murfat
larului. La insistențele tov. Oșlobanu, gazdele l-au fă
cut cadou cîțiva butași. La hotel, bucluc. Pen
tru a înviora rădăcinile viței de vie primită în dar, 
le-a așezat la chiuvetă și a dat drumul la apă. Din 
neatenție însă a deschis robinetul de apă caldă. Era 
cit pe aci să-și omoare prețioasele plante. Apoi, cîteva 
zile în șir, ca un adevărat doctor, ca un părinte, in
ginerul s-a luptat să readucă la viață butașii opăriți.,.

Astăzi, pe cîmpul ampelografic de Ia Murfatlar cele 
două soiuri rare au dat rod, spre bucuria cercetătorilor 
de acolo.

Bucurii, mărunte bucurii de zi cu zi... Totuși, mari 
bucurii, încununarea unei munci de ani și ani de zile...

★
...L/ubliana (Iugoslavia) 1956.,. Maistrul Simion Tă

nase așteaptă cu inima strlnsă. Privește din cind în 
cînd fețele încordate ale inginerilor Oșlobanu și Ale- 
xandrescu. Toți trei trăiesc aceeași emoție. Se așteaptă 
rezultatul concursului. Au venit să se întreacă cei mai 
vestiți viticultori din țările Europei, din Asia și Airica, 
din cele două Americi. Cine va cîștiga mult rîvnitele 
medalii ?

Comisia concursului internațional de vinuri de la 
Ljubliana deliberează.

...Spicherul anunță : „Vinul Pinot-gris 17,6 grade tă
rie, 110 grame la litru zahăr și 4 la sută aciditate, pro
dus de podgoria Murfatlar — Romînia, medalia de 
argint 1“

Ropote de aplauze acoperă vocea crainicului. Fața 
lui Simion Tănase pare scăldată în lumină. Bucurii, 
mari bucurii, răsplată a unei munci de ani și ani de 
zile: Acesta a fost primul premiu internațional clștigat 
de podgoria Murfatlar. Au urmat apoi altele. In 1957,

vinurile romînești au cîștigat 8 medalii de aur, 22 de 
argint și 6 de bronz la concursul internațional de la 
Ljubliana,

★
Am călătorit apoi cu gîndul prin podgoria Murfatla

rului de mîine.
Sîntem în toamna anului 1962. Adie dinspre mare un 

vini călduț. E o toamnă tîrzie, însorită, specifică ste
pei dobrogene. Frunza din vii a ruginit. Valea Carasu 
răsună de cîntecele culegătorilor de struguri. Nesflr- 
șită-i podgoria Murlatlarului I Iată, aici erau pe vre- 
muri rîpe sterpe, rînjind ca niște răni în trupul pămîn- 
tului. Aici era găvanul din care se scotea piatră de 
var.

...Valea Carasu pe care o izbeau orăcăielile broaște- 
lor. Pretutindeni este acum podgorie. O singură podgo
rie, uriașă, cu peste 1,000 de hectare, viță nobilă pe 
rod, aparținînd noii gospodării de stat viticole creată 
aci după planurile inginerului proiectant Teodorescu 
și sub îndrumarea prof, academician Gherasim Con- 
stantinescu.

...Funicularele aleargă pe cablu. Poartă în plntecele 
vagonetefor strugurii copți, dulci ca mierea. Funicu
larele transportă strugurii de la locurile recoltatului, 
la locul de viniiicație. Și nu-i de mirare. La Murfatlar, 
aproape toate lucrările sînt mecanizate. Primăvara și 
vara prășitul și combaterea dăunătorilor se fac meca
nic. Tractoarele cu motopompe îmbracă suprafețe mari 
de vie într-o ceață violetă. Se pulverizează soluție de 
sulfat de cupru. Prin canalele de irigare pătrunde apa, 
udînd pămîntul uscat. Un aeroplan din aviața utilitară 
zboară pe de-asupra pămîntului, zvîrlind ierbicide ce 
distrug buruienile. Și lucrările de vinificație se execută 
mecanic.

...Murfatlarul a devenit în cîțiva ani de nerecunoscut. 
Clădiri noi, grupurile sociale ale gospodăriei de stat, 
străzi pavate, cinematograf. Poate într-o zi, la tele
viziune se va transmite un reportaj intitulat „Culesul 
strugurilor" în Valea Carasu. Poate că reportajul va fi 
transmis de la rampa de încărcare, de unde se umplu 
cisternele. Pornesc de aici trenuri întregi cu vin ducînd 
pînă departe faima vinurilor dobrogene, a locurilor pe 
unde și-a petrecut exilul Ovidiu, cintărețul iubirilor 
gingașe.

Și putem să ne mîndrim: întinsa și vestita podgorie 
Murfatlar este una din creațiile minunate ale zilelor 
noastre.

GH. JANGOCIU



Șage^ff^f
Cîteva observații privind întocmirea planurilor de producție 

la gospodăriile colective din raionul Rădăuți

Faptul cel mai caracteristic privind activitatea economicii a celor 13 
gospodării colective din raionul Rădăuți pe anul 1957 este că toate 
au realizat, la principalele culturi agricole, producții superioare 

celor planificate în planul de producție.
Sporurile de sute și chiar mii de kg obținute față de propriile lor 

prevederi, fără să mai vorbim de diferență în comparație cu sectorul in
dividual, creează perspective de prosperitate dintre cele mai bune pentru 
toate gospodăriile colective din raion.

Această situație o sezisează deosebit de clar țăranii individuali din 
cuprinsul raionului. N-au trecut, în general, nici 2 luni și numărul celor 
care au făcut cereri să intre în gospodăria colectivă a ajuns la aproape 
400 de familii.

Așa stînd lucrurile, se cuvine să facem cîteva observații privind re
partiția produselor pe anul trecut. Considerăm că discutarea *“* 
tor observații, cu prilejul aprobării planurilor de producție pi 

1958, va orienta masa largă a colectiviștilor spre luarea unor mas 
mai bune pentru întărirea economică a gospodăriei lor.

Prima observație se referă la necesitatea de a Contracta cu statul 
mai multe produse, îndeosebi cerealiere. Este o observație valabilă pentru 
12 din cele 13 gospodării colective. Să luăm un exemplu, gospodăria 
colectivă din Bădeuți în 1957 a strîns 63.692 kg grîu, cu aproape 10.000 
kg mai mult decît planificase inițial. Ea a predat statului doar 4.000 kg 
grîu, mai puțin de 6,29 la sută, din producția realizată. Gospodăria co
lectivă din Frătăuții Vechi a recoltat 99.601 kg grîu — cu 38.100 kg mai 
mult decît prevăzuse. Cu toate acestea, în magaziile bazelor de recepție 
nu au intrat decît 8.000 kg grîu, atît cît plrevedea contractul semnat 
la începutul anului.

Cu excepția gospodăriei din Bivolăria, în toate celelalte situația este 
asemănătoare celor de mai sus. Pe întregul raion, cantitatea de grîu 
predată de gospodării pie bază de contract nu depășește 7,74 la sută din 
producția realizată.

Ce se desprinde de aici?
Față de posibilitățile economice ale gospodăriilor colective, cantitatea 

de cereale predată statului este mult prea mică, chiar dacă ținem seama 
numai de producția prevăzută a se realiza.

Este semnificativ că foarte mulți colectiviști au vândut el înșiși 
statului mari cantități de grîu. Membrii gospodăriei din Frătăuții 
Vechi, pe care am amintit-o mai sus, au vândut personal unităților 

contractante mai mult grîu decît a contractat gospodăria. Ei, și aseme
nea lor toți ceilalți au nevoie nu numai de grîu, ci și de bani.

A doua observație privește dezvoltarea creșterii animalelor de pro
ducție. Trebuie spus din capul locului că dacă în privința sporirii 
producției vegetale colectiviștii au simțit sprijinul de nădejde al 

tehnicienilor și inginerilor, în sectorul zootehnic acest sprijin a fost 
aproape inexistent. Densitatea animalelor de producție — cu excepția 
Ojlor _ este foarte, foarte mică. „Nu rentează să creștem animale". 
— s-a spus. La început s-au ridicat cîteva voci, apoi mai multe — iar 
de la vorbă pînă la lichidarea nucleelor de animale de producție n-a fost 
decît un pas- Nici un inginer nu a încercat să-i convingă, prin calcule, 
pe bază de fapte, pe cei neînțelegători că n-au dreptate. Exemple ?• Iată 
unul. Cîteva din vacile ce aparțin unor colectiviști din Măneuți au fost 
cumpărate de la gospodăria colectivă „unde nu rentau". De cînd au intrat 
în grajdul individual, vacile, altădată aproape sterpe, dau nu mai puțin 
de 12 litri lapte pe zi. Exemple asemănătoare, sînt numeroase. Membrii 
gospodăriei agricole colective din Bădeuți și-au cumpărat în ultimii ani 
—personal—13 vaci cu lapte, cei din Dornești 25, cei din Frătăuții Vechi 
tot 25, în timp ce gospodăriile au lichidat fermele de vaci. Are drep
tate tovarășul Giulgiu, președintele gospodăriei din Dornești. „Vacile 
sînt rentabile — spunea el — dar noi nu ne străduim să le facem renta
bile. Prost îngrijite, nehrănite la vreme, pînă la urmă animalele noastre 
sînt bune doar de reformă". ...... .

Ramura creșterii animalelor este indiscutabil rentabila, dar pentru 
aceasta trebuie depusă muncă temeinică de organizare a fermelor, de 
îngrijire a animalelor Și de o rați onală exploatare a lor pentru pro
ducție. . . .

In legătură cu creșterea animalelor se mai ridică o problemă. în nici 
o gospodărie colectivă suprafața de teren arabil repartizată pe un mem
bru capabil de muncă nu depășește 1,72 ha. Această suprafață nu va mai 
putea fi mărită decît în proporții neînsemnate. Se ivește întrebarea : Ce 
vor lucra colectiviștii în timpul cînd muncile în cîmp stagnează, pe ce 
cale își vor mări ei veniturile ? Mai ales că participarea la muncă a co
lectiviștilor a ajuns în medie în anul ce s-a scurs la peste 91 la sută, fapt 
deosebit de îmbucurător dacă ne gîndim la anii din urmă.

Cea de-a treia observație privește tot folosirea intr-o măsură mai 
mare decît pînă acum a forței de muncă existentă în gospodărie. 
Dacă dovedește preocupare, fiecare gospodărie poate dezvolta, 

după specific, numeroase ramuri de producție anexe.
Singura gospodărie colectivă care a repartizat 20 lei la ziua-muncă 

a fost cea din Horodincul de Sus. Cu execepția celei din Bădeuți, care a 
dat 9,50 lei, celelalte nu au dat mai mult de 6 lei la o zi-muncă Bine
înțeles în afara unor însemnate cantități de produse.

Disproporția dintre prima Și celelalte colective se datorește tocmai 
simțului gospodăresc deosebit pe care l-au arătat colectiviștii din Horod- 
nicul de Sus. In gospodăria lor funcționează un gater care le-a adus 
în 1957 un venit bănesc de 149.000 lei.

Prin partea locului există o foarte veche tradiție în confecționarea 
celor mai diferite obiecte din iemn. Priceperea și măiestria celor ce au 
confecționat asemenea obiecte este aproape dată uitării, în paguba gos
podăriei și a colectiviștilor înșiși.

★
Desigur că aceste cîteva observații nu epuizează nici pe departe nu

meroasele probleme ce stau In fața gospodăriilor din raionul Rădăuți. 
Le-am ridicat cu convingerea că colectiviștii le vor discuta și vor lua 
cele mai chibzuite hotărâri.

TEOHARI OPREA

Creșterea animalelor 
ne-a adus bunăstarea
(Urmare din pag. l-a)

Numai vînzarea laptelui de vacă 
ne-a adus anul trecut 180.000 de lei.

Veniturile din ce în ce mai mari 
realizate de pe urma creșterii vacilor 
au constituit pentru noi un stimu
lent pentru a spori în acest an e- 
fectivul vacilor de lapte cu încă 15.

O importanță din ce în ce mai 
mare se dă in gospodăria noastră 
creșterii și îngrășării porcilor de 
rasă. Dacă în anul 1955 aveam doar 
24 de scroafe fătătoare și 60 de 
porci puși la îngrășat, anul trecut 
numărul scroafelor fătătoare a a- 
juns la 60, iar al porcilor puși la 
îngrășat, Ia 110.

In ceea ce privește porcinele, gos
podăria noastră a urmărit în primul 
rind să sporească numărul purcei
lor la fiecare scroafă și în același 
timp să se ajungă la o greutate mai 
mare a purceilor la înțărcare. Sec
torul porcin este deservit de 4 în
grijitori, care, de asemenea, sînt re- 
tribuiți în raport cu producția obți
nută. Pentru hrănirea porcilor noi 
folosim porumb și uruială de orz, 
resturi de mîncare de la diferite can. 
tine, zeamă de carne — rezultată în 
urma fierberii cărnii de la abator — 
în amestec cu cartofi și cu praf alb 
(scuturătură de la mori). Datorită bu
nei îngrijiri a porcilor și îndeosebi 
folosirii unor furaje foarte ieftine, 
prețul de cost al unui kg de carne 
a scăzut anul trecut pînă la 4 lei.

Atît purceii înțărcați, cît și porcii 
puși la îngrășat — aceștia îi livrăm 
cînd ajung la o greutate de 160-180 
kg — sînt în cea mai mare parte 
vînduți pe bază de contract organi
zațiilor comerciale de stat, la prețul 
de 13 lei kg„ iar restul pe piața li
beră, la prețul zilei. De aici rezultă 
că gospodăria realizează cîștiguri 
deosebit de mari de pe urma creș
terii porcilor.

Așa se explică de altfel hotărîrea 
noastră de a spori în acest an efec
tivul scroafelor fătătoare la 80, iar 
al poicHw puși J* taSTășAt te 150.

t aces- 
ie anul 
suri și

i

Inchipuiți-vă deci care va fi încăr
cătura în viitor dacă la efectivul de 
acum noi am încheiat anul 1957 cu 
7700 kg. de carne și 42.000 litri de 
lapte la suta de ha.

In afară de vaci și porci, gospo
dăria noastră mai crește — după 
cum am arătat la început — și ani
male de experiență. Așa, de pildă, 
anul trecut, pe baza contractelor în
cheiate cu diferite instituții spitali
cești și institute de cercetări știin
țifice, gospodăria a crescut 4.000 de 
șoareci, 1.500 de șobolani, 300 de 
cobai, 200 de iepuri și 300 de po
rumbei. Cu cheltuieli extrem de 
mici, de pe urma creșterii acestor 
animale am realizat un venit net 
de peste 90.000 lei.

1955 1956 1957

Bani repartizați la z/m 16 lei 21 lei 26 lei

Valoarea prod, repartizate 
la z/lm 10,55 lei 15,56 lei 16,57 lei

Valoarea totală a z/m 26,55 lei 36,56 lei 42,57 lei

Ținând seama de faptul că mulți 
colectiviști au efectuat împreună cu 
membrii familiilor lor cîte 600—700 
zile-muncă pe an, reiese că venitul 
anual al unei familii din gospodăria 
noastră este destul de mare. Așa, 
de pildă, colectivistul Cojocaru Ion, 
care a făcut anul trecut 700 de zile- 
muncă, a avut un câștig de 29.000 lei, 
adică de 2.417 lei lunar, ceea ce, tre
buie să recunoaștem, întrece cu 
mult media multor categorii de sa- 
lariați. De altfel, așa se și explică 
de ce mulți colectiviști, printre care 
Pălămiță Gheorghe, Ristea Petre, 
Milhu Aurel și alții, au început să-și 
ridice case noi — adevărate vile. 
Nu mai vorbim de mobilă, aparate de 
radio de ultimul tip, de motociclete 
pic, Acestea sînt de-acum lucruri

Gospodăria agricolă colectivă „7 Noiembrie" din regiunea Stalin 
are un sector zootehnic dezvoltat. In acest an numărul oilor cu lînă 
fină și semifină a atins cifra de 1.000.

In fotografie: un aspect de la saivan.

Cînd recoltele sînt mari...
In anul ce a trecut, 

colectiviștii din Biled, 
regiunea Timișoara, 
au obținut succese de 
seamă. Muncind cu 
dragoste și aplicînd 
întocmai regulile a- 
grotehnice recoman
date, ei au scos cîte 
3.170 kg porumb, a- 
proape 2.000 kg grîu 
și 36.119 kg sfeclă de 
zahăr la ha. Recolte și 
venituri mari au reali
zat ei si din alte cul

turi și sectoare db ac
tivitate. Aceasta a fă
cut ca și câștigurile 
colectiviștilor să crea
scă simțitor.

De curînd, gospo
dăria a început împăr
țirea definitivă a ve
niturilor; Pentru cele 
958 zile-muncă făcute 
împreună cu soția și 
copilul, colectivistul 
Nicolae Donnawelil a 
primit 3.497 kg grîu, 
3.832 kg porumb, 383 
kg orz, 383 kg ovăz,

Rezultate pilduitoare
Stațiunea de mașini șl tractoare 

Sibiu a avut de realizat în cursul 
anului 1957 un volum de 23-389 han- 
tri, adică 497 hantri pe fiecare trac
tor.

Făcîndu-se analiza muncii pe 1957 
s-a constatat că planul anual de lu
cru a fost realizat în proporție de 110 
la sută, realizîndu-se deci o depășire 
de 235,7 hantri, iar sarcina pe fiet 
care tractor fiind depășită în medie 
cu 51 hantri.

Majoritatea mecanizatorilor din 
stațiune au lucrat cn multă conștiin
ciozitate, alimentînd și întreținînd la 
timp și în bune condiții tractoarele. 
Pe de altă parte, conducerea sta
țiunii s-a îngrijit să creeze tractoriș
tilor condiții cît se poate de bune de 
muncă și de trai.CINE ESTE MAI CÎȘTIGAT ?

Gospodăria agricolă colectivă din 
satul Buda. raionul Bîrlad. a luat fi
ință la 23 aprilie 1953 cu un număr de 
56 familii și o suprafață de 375 ha 
teren arabil.

La înființare, gospodăria nu a avut 
nici o construcție, dor prin muncă 
harnică și pricepută, colectiviștii au 
construit în 4 ani un sediu, 2 grajduri 
pentru 80 capete de bovine, o maga
zie de cereale de 150 de tone, un pă- 
tul de 15 vagoane, o maternitate pen
tru 10 scroafe, un coteț pentru 250 de 
păsări și un saivan pentru 500 de oi. 
Valoarea construcțiilor : 243.419 lei.

Deși prin părțile Bîrtadului condi- 
țiile de climă n-au fost prea favora
bile anul trecut, colectiviștii au ob
ținut rezultate bune și în producția a- 
gricolă. Astfel: la grîu producția me
die la ha a fost de 1.350 kg, iar la 
porumb de 2.500 kg. Avantajele su
periorității muncii în colectiv, ținând 
seama de oîștigul unui colectivist și 
al unui țăran -individual cu aceeași

Dovada cea mai concludentă că 
noi am procedat bine mergînd pe 
linia dezvoltării creșterii animalelor 
și îndeosebi a vacilor și porcilor, o 
constituie veniturile mari obținute 
din această ramură în raport cu cele 
realizate din celelalte ramuri de 
producție cum sînt cultura cereale
lor, legumicultura, pomicultura și vi. 
ticultura.

Veniturile obținute de pe urma 
creșterii animalelor au avut o in
fluență hotărîtoare asupra creșterii 
valorii în bani a zilei-muncă și prin 
aceasta asupra nivelului de trai al 
membrilor gospodăriei. Iată cum a 
crescut valoarea zilei-muncă în ulti
mii trei ani.

obișnuite în viața membrilor gospo
dăriei noastre.

Din cele arătate pînă acum ori
cine își poate da seama că porcii și 
vacile de lapte, dacă sînt bine îngri
jiți și hrăniți, îți răsplătesc cu vîrf 
și îndesat osteneala, că nu este a- 
devărat cum susțin unii că aceste 
animale iau hrana de la gura colec
tiviștilor. De aceea acum, cînd în 
unitățile noastre au loc lucrările de 
planificare și organizare a produc
ției pe anul 1958, noi sfătuim pe 
membrii gospodăriilor colective să 
dea mai multă atenție dezvoltării 
creșterii vacilor de lapte și porci
lor fiindcă, așa cum o dovedește 
experiența noastră ca și a altor gos
podării colective, creșterea acestor 
specii de animale aduce numai fo
loase,

139 kg zahăr, 239 
kg. floarea-soare'lui 
11.469 lei, precum și 

produse legumicole și 
funaie.

Asemenea cantități 
a primit marea ma
joritate a colectiviști
lor care au participat 
cu regularitate la rea
lizarea celor 230.000 
zile-muncă efectuate 
în gospodărie, în anul 
1957.

C. VAS IA

Cele mai mari depășiri de plan 
le-au obținut tractoriștii Fulea Ni- 
culae, Ștefan Mociofan, Ion Fronius 
și Neagu Tudorof.

Dar în atenția mecanizatorilor de 
la acest S.M.T. nu a fost numai în
deplinirea și depășirea planului de 
producție. Ei au luptat și pentru rea
lizarea de cît mai multe economii- 
Astfel, pe întreaga stațiune s-au făcut 
economii numai la carburanți și iu- 
brifianți în valoare de 36.172 lei.

De curînd, harnicii mecanizatori au 
terminat și revizuirea și repararea 
inventarului necesar campaniei de 
primăvară.

ACHIM FALOBA 
corespondent

putere economică, reies din • următo
rul exemplu :

Colectivistul ION C. PURICE a pri
mit ; 2.888 kg. de grîu. 3.610 kg de 
porumb, 49ț.^g de floârea-.soarelui, 
1.081 kg de legume și zarzavaturi, 
4.380 kg de furaje, 15 kg de brînză, 
5 kg de lină și 2.226 de lei pentru 
zileie-muncă efectuate.

Țăranul individual CONSTANTIN 
GHERMAN a obținut: 3.900 kg de 
cereale, 300 kg de floarea-soarelui, 
200 kg de legume și zarzavaturi, 5.000 
kg furaje, 200 litri de vin și 1.080. lei 
din vinzarea unui porc.

Evaluîndu-se întreg venitul în bani, 
le revin :

lui ION C. PURICE
Venit total = 13.307 lei
Taxe ADAS = 142 lei
Venit rămas = 13.165 leî.
lui CONSTANTIN GHERMAN
Venit total = 8.374 lei
Imp. și taxe = 1.299 lei
Venit rămas = 7.Q75 lei
De aiti se vede că Ion C. Purice, 

care a adus în gospodărie 6 ha de 
teren arabil, e obținut venituri ce în
trec cu 6.090 lei pe ale individualului 
Constantin Gherman. Acesta din urmă 
a lucrat 6 ha de teren arabil și a 
avut în familie, le fel ca Ion C. Pu
rice, 4 brațe de muncă. Precizăm că 
în cei 13.165 lei ai colectivistului nu 
se includ și veniturile aduse de gos
podăria personala.

COSTACHE H. NICOLAE
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La ,,Casa agronomului" din Bu

curești se desfășoară lucrările 
consfătuirii cu legumicultorii de 
la diferite gospodării colective 
din țară- La această consfătuire 
participă și unii ingineri șl tehni
cieni de la secțiile agricole regio
nale și raionale.

★
Zilele acestea, Comitetul de 

Stat pentru Valorificarea Produ
selor Agricole a analizat într-o 
ședință cu directorii centrlor re
gionale de recepționare și șefii si
lozurilor, munca desfășurată în 
anul 1957 pentru recepțlonarea șl 
însilozarea produselor agricole și 
măsurile ce trebuie luate pentru 
pregătirea utilajului și a spațiilor 
de tnmagazinare necesare recoltei 
din acest an.

Acum vă dați seama?
Am mai scris de curînd că în 

anul 1957 puține au fost 
S.M.T.-urile din țara noastră 

care să nu fi îndeplinit și depășit 
planul anual de producție. Foarte 
multi mecanizatori tineri și-au ri
dicat gradul de calificare, au învă
țat temeinic cum trebuie să lucreze 
cu mașinile, însușindu-și uneori 
chiar cunoștințe de mecanic agricol 
cu experiență. Nu e de mirare că 
tractoriști cum sînt Giumbu Con
stantin de la S.M.T.-Mihai Vitea
zul, Butuc R. Nicolae de la S.M.T.- 
Cobadin, Bela Constantin de la 
S.M.T. Bogdana și alții au reali
zat în cursul anului trecut peste 
1.000 hantri cu același tractor, cîș- 
tigînd în medie 1.300—1.500 lei 
lunar.

Dar, așa cum se întîmplă uneori, 
în grîu mai este și neghină. Și 
tocmai de această neghină vrem să 
ne ocupăm mai jos...

Iată I Am vizitat în ultimele săp- 
tămîni cîteva S.M.T.-uri pentru a 
vedea cum se desfășoară lucrările 
de reparații a utilajului agricol. In 
alt loc al ziarului nostru ne ocu
păm mai -amănunțit de această Dro
it iernă. Ceea ce m-a determinat să 
scriu rândurile de față și să mă 
adresez unor mecanizatori, a fost 
constatarea că foarte multe trac
toare sînt uzate cu mult înainte de 
vreme, nu datorită folosirii lorx timp 
îndelungat în brazdă, ci neîngri- 
jirii motorul-ui, unor neglijente 
grave în exploatare șî lipsei de 
grijă fată de avutul obștesc.

Multe din tractoarele pe care 
le-am văzut demontate în atelierul 
mecanic al S.M.T.-ului Lehliu a- 
veau neapărat nevoie de piese noi. 
Nu mai putea fi vor-ba de recon- 
diționări. Cercetând un organ al 
tractorului sau altul, la demonta
rea motoarelor, mecanicul șef îm-

Mai multă atenție lucrărilor 
din sectorul pomicol 
al raionului Teleajen

Raionul Teleajen este unul din ra
ioanele cu un pronunțat caracter 
pomicol din regiunea Pioești. Condi
țiile de climă și sol de aici sînt deo
sebit de favorabile culturii pomilor. 
Mărturie ne sînt livezile masive exis
tente, ce se întind pe mai bine de 
5.300 hectare, pe cînd suprafața ara
bilă a raionului este de numai ,0.425 
hectare, iar pomi răzleți mai bine de 
1,5 milioane.

Cu zeci de ani în urmă, cînd pomii e. 
rau tineri — roadele muncii țăranilor 
muncitori din acest raion au fost 
simțite din plin. Recoltele bogate 
de fructe obținute an de an le-au a- 
dus belșug in gospodării. Cu timpul 
însă, nefolosindu-se o agrotehnică 
ppmicolă potrivită, pomii fructiferi au 
început să îmbătrînească înainte de 
vreme, iar livezile să se ruineze. S-au 
înmulțit în voie și bolile și insectele 
dăunătoare. Toate acestea au dus la 
o scădere treptată a producției de 
fructe.

In ultimii ani, unii pomîcultori din 
raionul Teleajen și-au dat seama că 
lăsînd pomii în voia soartei, nu pot 
trage foloase de pe urma lor. Ei au 
început să aplice, la îndemnul tehni
cienilor și inginerilor agronomi, dife
rite lucrări ale solului să curețe po
mii de uscături, mușchi și licheni și 
să lupte Împotriva dăunătorilor, prin 
stropiri. Printre aceștia se află po- 
micultorii din gospodăria agricolă de 
stat Măgurele, colectiviștii din comu
nele Băltești și Măgurele, membrii 
celor două întovărășiri pomicole din 
comuna Surani și alți cîțiva pomi- 
cultori cu gospodării individuale. Ca 
urmare recoltele de fructe obținute de 
ei au întrecut cu de 8-10 ori pe cele 
ale pomicultorilor care nu le-au urmat 
exemplul.

In raionul Teleajen există însă 
multe unități pomicole socialiste și 
cooperatiste (numai întovărășiri sînt 
27 ce dețin 631 de hectare de livezi) 
și țăranj individuali care nu obțin 
producții de fructe nici pe departe pe 
măsura posibilităților. Și aceasta din 
cauză că nu dau pomilor îngrijirile 
necesare.

In întreg raionul, pînă zilele tre
cute abia au fost curățați 14.000 pomi 
și stropiți 10.590 din cei peste 2,5 mi
lioane pomi existenți. Cît despre tă
ieri, săpat în jurul pomilor și folosi
rea îngrășămintelor naturale și chi
mice nici nu poate fi vorba în acest 
raion, excepție făcînd doar gospodă
ria agricolă de stat Măgurele.

Analizînd cauzele acestei stări de 
lucruri se constată că Sfatul popular 
raional (vicepreședinte cu problemele 
agricole Constantin Boaru) ea și sec
ția agricolă nu dau atenția cuvenită 
acestei importante probleme- Deși, 
atît tovarășul Boaru cît și inginerii I. 
Seitan (care răspunde de problemele 
pomicole) și V. Niculescu (cu protec
ția plantelor) sint convinși că un rol

în sprijinul mecanizării 
agriculturii

Anul acesta producția de mașini și 
utilaje pentru agricultură va crește 
față de realizările anului 1957 cu 
peste 20 la sută. Printre altele, uzi
nele producătoare de mașini și uti
laje agricole vor livra agriculturii 
6000 de tractoare, 4400 pluguri de 

i tractor. 3500 de combine de recoltat 
cereale, 41.000 pluguri cu tracțiune a- 
nimală, 3250 de cultivatoare, 3350 se
mănători de porumb pentru tractor 
etc. Anul acesta, în afară de sortimen. 
tele executate în 1957, uzinele cons
tructoare vor introduce în fabricație 
14 tipuri noi de mașini, printre care: 
cultivatorul purtat în fața tractorului, 
secerătoarea cu transportor, cositoa- 

■ rea purtată, dispozitivul hidraulic de 
l încărcat și descărcat, dispozitivul de

preună cu mecanicul controlor au 
rămas surprinși. Unele piese ce 
fuseseră schimbate chiar în campania 
din toamna trecută trebuiau să fie 
acuirn din nou înlocuite. De cef 
Pentru că unii mecanizatori nea- 
cordînd atenția cuvenită graficului 
de îngrijiri tehnice zilnice și 
periodice, au făcut ca motorul să 
semene ou o haină zdrențuită pe 
care totuși abia ai cumpărat-o mai 
acum cîteva zile de :1a magazin.

M-am interesat cine erau meca
nizatorii care aduseseră în halul 
acesta tractoarele. Cum au lucrat 
ei în timpul celor trei campanii a- 
gricole din 1957.

— Iată, mi-a apus mecanicul 
șef, acesta este tractorul K. D. pe 
care a lucrat tractoristul Ștefan Ni
colae din brigada a V-a. In primă
vara anului trecut, cînd a pornit 
la lucru, i s-a dat tractorul în bună 
stare de funcționare. L-a stricat 
însă de mai multe ori. In luna oc
tombrie, am adus tractorul aci și 
l-am reparat din nou, iar tov. Ște
fan Nicolae a plecat cu el pe te
ren. Dar cum a înțeles dînsul să 
îngrijească mașina ? Din primele 
ceasuri ,,de lucru“, în loc să res
pecte normele de rodaj a forțat 
motorul. Acesta bineînțeles s-a în
călzit și s-a gripat. Acum trebuie 
să-i înlocuim vilbrochenul, cuzi
neții, segment» etc- Lui Ștefan Ni
colae i-am făcut imputație și va 
plăti 2.800 lei, costuil reparației, 
(Șeful mecanic n-a mai adăugat 
însă că datorită neglijentei lui 
Ștefan Nicolae s-au întârziat și 
lucrările dp toamnă la gospodăria 
agricolă colectivă din Plevna, mic
șorând forța de lucru din brigada a 
V-a prin scoaterea din brigadă a 
unui tractor care fusese reparat).

Am văzut și tractorul lui Nenciu 
Florian din brigada a 8-a care a 
'lucrat :1a colectiva din Felinu. Și

de seamă in răspindirea și aplicarea 
pe scară cît mai largă a metodelor 
agro-pomicole ii constituie loturile 
demonstrative, totuși din cele 13 lo
turi organizate in anul trecut, nici 
unui n-a fost îndrumat ,și sprijinit 
pînă la terminarea întregului ciclu 
de lucrări, ceea ce a făcut ca rezul
tatele să fie slabe. Iar în această iar
nă încă n-a fost organizat nici un 
lot demonstrativ.

De asemenea, cele trei centre or
ganizate pentru combaterea dăunăto
rilor nu sînt îndrumate și controlate 
în activitatea lor. Numai așa se ex
plică de ce pînă acum abia s-au stro
pit cîteva mii de pomi, cînd cu apa
ratura existentă și substanțele toxice 
pe care le au la dispoziție s-ar fi pu
tut stropi cel puțin de 10 ori mai 
mult.

Este timpul ca Sfatul popular ra
ional și organele agricole să înțelea
gă că pentru ca pomii să rodească 
în fiecare an este nevoie să se aplice 
un întreg complex de măsuri agroteh
nice. Acum, în perioada de iarnă tre
buie executate o serie de lucrări cum 
sînt : curățitul pomilor de uscături, 
mușchi și licheni, stropitul contra pă
duchilor testoși și San-Jose a diferi
telor ouă de insecte etc.

In acest scop inginerii și tehnicie
nii agronomi trebuie lăsați să lucreze 
în problemele de care răspund. Sfatu
rile populare comunale au datoria 
să-i sprijine în munca de lămurire și 
mobilizare a pomicultorilor pentru a 
folosi orice oră bună de lucru în sco
pul executării lucrărilor recomandate 
de știința pomicolă.

V. CAZACU 

Mecanizarea lucrărilor în sectorul zootehnic

La secția zootehnică a gospodăriei agricole (te «tat PoDesti-Lenrifonf 
productivitatea muScH a crescut Simțitor, în urma mecanizării unora dia 
lucrări. In fotografie: un aspect din timpul furajării animalelor. i

săpat gropi de drenaj, mașina de înt» 
prăștiat îngrășăminte organice tip 
remorcă și altele.

In afară de acestea se vor executa 
în 1958 prototipurile altor mașini și 
utilaje agricole, printre care o bato
ză de porumb de capacitate medie, o 
mașină de împrăștiat îngrășăminte 
chimice cu tracțiune animală și dife
rite tipuri de semănători de cereale și 
porumb care urmează să se execute in 
serie în anul ,959.

Pentru realizarea acestor sarcini 
sporite s-au luat măsuri din timp, 
creîndu-se condiții ca cea mai mare 
parte a mașinilor să fie livrate agri
culturii încă înainte de începerea cam
paniilor agricole.

acestui tractor trebuia să 1 se facă 
acum reparația capitală. Sistemul 
de injecție al motorului era aci 
complet deteriorat d-in cauza nefil- 
trării motorinei și neefectuării gre- 
saiului la vreme.

— Cît de neglijent a înțeles să 
lucreze tractoristul, mi-a expli
cat mecanicul șef, se poate deduce 
si din faptul că după ce a defectat 
acest tractor, fiindcă mai era des
tul de lucru, iar vremea se men
ținea bună, noi i-am dat totuși ân 
primire un alt tractor, un S.R.T; 
Dar numai după două zile de lu
cru a venit ta atelier cu rulmenții 
de la fuzetă sparti. Ce se întîm- 
plase ? Nu făcuse ungerea cum tre
buie, nu controlase iocul rulmen
ților, astfel îincît rulmentul cel mic 
s-a spart...

Și ceea ce trebuie să dea de gân
dit acestor tractoriști și altora ca 
ei este și faptul că unora ca, de 
pildă, Buriaș Ilie, Cristea Marin, 
Cristea Decu, NIca Petre și Moldo- 
veanu Constantin a trebuit chiar 
să li se desfacă contractul de mun
că, deoarece în cursul anului 1957 
au defectat tractoarele în nume
roase rînduri, dovedind fie că nu 
vor să-și însușească măcar un mi
nim de cunoștințe tehnice de care 
au nevoie, fie o condamnabilă ne
păsare față de tractoarele ce le-au 
fost încredințate.

Lucruri asemănătoare am văzut 
și la S.M.T. Florești, regiunea Ga; 
lafi. Așa s-a petrecut, de pildă, aci 
cu tractoristul Marcu Traian din 
brigada a VlI-a, care după ce in 
campania de vară a defectat un 
tractor I.A.R., în campania de 
toamnă 1 s-a repartizat un K.D. în 
perfectă stare de funcționare. Dar 
in loc să tragă învățăminte din 
îndrumările ce i s-au dat, tracto
ristul Marcu a dat dovadă din nou 
de neglijență. Așa s-a făcut că a 
gripat motorașul mic de pornire, 
după care a fugit pur și simplu de 
la brigadă. Conducerea stațiunii a 
dat dovadă însă din nou de o con
damnabilă îngăduință si i-a repar
tizat un alt tractor. A revenit ce e 
drept Traian Marcu la colectiva din 
Jariștea, unde lucra brigada lui. 
Dar n-au trecut decît 2—3 zile și 
a spart rulmenții.

Acum, mecanicul controlor con
stata că tractorul respectiv avea 
nevoie și de alte importante repa
rații. Nici tractoristul Clșmașu 
Leonida, de la acest S.M.T.. nu „a 
lucrat" altfel. In primăvara trecută, 
mecanicul șef al stațiunii, ing. Izu 
Cohin, l-a găsit „alergând" pe 
brazdă cu viteza a V-a la... ară
tură. Motorul avea numai 3 role în 
loc de 7! In campania de toamnă 
ca să nu se dezmintă, Cișmasu a 
făcut ce a făcut si a rupt axul de 
la cărucior, conducând tractorul in 
stare de ebrietate. Acum bineînțe
les acestui tractor îi venise rîndul 
la reparație capitală.

_ Mi-a părut rău că în timpul vi
zitei mele la aceste două S.M.T.- 
uri n-am avut prilejul să-l întîl- 
nesc pe nici unul dintre cei „evi- 
dențiațl" mal sus. Lipseau ca de- 
obicei de la lucru. Ii întrebăm însă 
măcar pe această cale: „Acum, 
cînd puteți face bilanțul muncii 
voastre pe anul 1957, cînd vedeți 
bine cît au cîștigat tractoriștii vred
nici care și-au îngrijit ca ochii din 
cap tractoarele, vă dați seama la 
ce a dus neglijența si nepăsarea 
voastră ? Nu cumva e timpul să 
gîndiți rtlai adînc la toate acestea? 
Noi credem că dacă în acest an 
sînteți hotă-rîți Intr-adevăr să li
chidați cu lipsurile si să urmați 
pilda fruntașilor, e nevoie ca în 
timpul iernii să învățați cu seriozi
tate să vă ridicați calificarea pro. 
fesională, si mai presus de toate, 
să faceți o serioasă cotitură în ceea 
ce privește atitudinea pe care tre
buie s-o aveți față de mașinile cu 
care lucrați.

Al. RAICU
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Dincolo de Cercul Polar se întinde imensul teritoriu al tundrei po- 
lore, ținutul frigului veșnic. Pe harta Rusiei fariste, locul acesta era 
Însemnat da o mare pată albă. Și totuși aci locuiau popoare întregi 
de nomazi — nenefi, evenci etc. — renumiti crescători de reni. Pri
begind prin tăcerea grea, înghețată, în căutarea locurilor de pășunat, 
de multe ori oameni și animale mureau cu miile.

Oamenii sovietici au salvat populația acestor locuri de la pieire. în 
tundră au apărut așezări muncitorești, sate colhoznice. Analiabetismul 
a fost lichidat. Dezvoltarea noilor ramuri ale economiei, școlile, insti
tutele medico-sanitare, întreprinderile comerciale, stafiile de radioti- 
care, cluburile colhoznice (vezi foto) au schimbat din rădăcini viata 
locuitorilor tundrei polare.
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Cronica eveni II entelor externe

Dezvoltarea sectorului legumicol 
in G,A.S.-urile din regiunea Constanta

(Urmare din pag. l-a)

ducția ce se va obține de pe cele 
551 ha va acoperi producția de le
gume și zarzavaturi ce se achizi
ționa de la gospodăriile din baltă, 
care urmează să extindă cultura 
porumbului și a rădăcinoaselor.

Lărgirea bazinului legumicol al 
gospodăriilor agricole de stat din 
apropierea bazei de consum va a- 
sigura produse proaspete de calita
te și la un preț de cost cu mult 
mai redus. Ca să ilustrăm acest lu
cru este suficient să arătăm că 
pentru transportul a 2.080 tone 
produse, livrate de gospodăriile de 
stat din raionul Fetești, s-au chel
tuit 312.000 lei. Aceeași cantitate 
de produse transportată de la gos
podăriile din apropierea orașului 
Constanta a costat numai 50.900 
lei, adică cu 261.100 lei mai puțin. 
Cheltuielile de transport la roșii 
vor putea fi scăzute de la 0,15 lei 
per kg la 0,024 lei. Aceasta în
seamnă că anual se vor putea e- 
conomisi numai la transporturi 
peste 440.000 lei.

In scopul înfăptuirii acestei sar
cini trustul regional Gostat-Con- 
stanța a trecut la verificarea planu
rilor legumicole ale unităților și ia 
stabilirea măsurilor ce se impun a 
fi luate în raport cu considerentele

arătate. De asemenea, s-a trecut la 
restructurarea inventarului de iri
gat ca: pompe, conducte etc, și re
partizarea lui unităților care mă
resc suprafețele de grădină. Con
ducerile gospodăriilor agricole de 
stat Ovidiu, Medgidia, Basarabi, 
Moșneni, Pecineaga, Agigea și Cer
navodă au trecut Ia amenajarea te
renului, a rigolelor de irigat, tran
sportul gunoiului, precum și la 
procurarea celorlalte materiale ne
cesare producerii legumelor timpu
rii. De comun acord cu O.C.L-A- 
prozar s-a stabilit necesarul de 
produse pe sortimente, iar în ve
derea evitării neajunsurilor din a- 
nii trecuti s-a hotărît ca în anul 
1958 însămînțările să se facă în 
mai multe faze, pentru ca recolta
tul să nu mai fie făcut deodată în 
toate unitățile, ci în funcție de ne
cesitățile de consum. In acest fel, 
se vor evita și pierderile de recol
tă și se va rezolva problema apro
vizionării piețelor in tot timpul a- 
nului și cu sortimente variate. —

Traducînd în viată măsurile lua
te de Comitetul regional de par
tid, gospodăriile agricole de stat 
din regiunea Constanta vor putea 
asigura aprovizionarea oamenilor 
muncii cu produse multe si ieftine, 
îmbunătătindu-și totodată propria 
lor activitate pe linia rentabili
zării.

Pe primul plan, 
tratativele

Pe primul plan al preocupărilor o- 
piniei publice internaționale continuă 
să se găsească iOeea tratativelor la 
nivel înalt între Est Și Vest. Nume
roși oameni politici, prim-mini,ștri, de- 
puiați, conducători ue partide, acti
viști pe tărîm obștesc, oameni de Ști
ință și artă iși ridică glasul in fa
voarea unei conferințe pentru slăbi
rea încordării internaționale. Ziarul 
„News of World" s-a adresat de pildă 
unor oameni de stat din țările com- 
monwealihului britanic cu rugămintea 
de a-și expune punctul de vedere asu
pra ideii tratativelor Și a publicat 
răspunsurile a trei prim-miniștri. In 
nota de răspuns, primul ministru in
dian Nehru spune printre altele: „Ma. 
joritatea covirșitoare a oamenilor din 
toate țările dorește fierbinte destinde
rea încordării și acțiuni eficiente in 
vederea dezarmării. Tendința de a 
evita tratative directe și de a miza pe 
factorii militari ți pe cu. sa tot mai 
intensă a înarmărilor s-a dovedit a fi 
infructuoasă ca orientare politică ți a- 
gravează încordarea și primejdia".

In telegrama primului ministru cl 
Rhodeziei de sud, sir Roy Weiensky, 
se spune: „Consider că tratativele li 
înalt nivel între Est și Vest trebuie 
să aibă loc imediat".

In răspunsul primului ministru al 
Ceylonului, Bandaranaike, se spun-: 
„Sprijin cu hotărire tratativele la nivel 
înalt intre Est și Vest. Contactele per
sonale și tratativele au fost întotdea
una foarte prețioase. Cred că actuala 
situație internațională ne permite să 
sperăm că aceste tratative vor da re
zultate destul da satisfăcătoare".

Cunoscutul filozof și publicist en
glez Bertrand Russel a trimis o tele
gramă Comitetului american pentru 
premiile Nobel în care se pronunță 
pentru tratative între Rărăsit și Apus. 
„Este foarte necesar — scrie el — 
ca intre Răsărit și Apus să înceapă 
tratative care să stabilească căile 
coexistenței pașnice.

Salutind inițiativa de pace a Uniu
nii Sovietice, Sabri Asali, primul mi
nistru al Siriei, a spus: „Pacea gene
rală este cea mai arzătoare dorință a 
arabilor și a celorlalte popoare ale 
lumii. Războiul este o mare nenoroci
re pentru omenire, iar pacea un factor 
hotărîtor al progresului și înfloririi 
ei".

In Anglia. Franța, Italia, în Repu
blica Federală Germană ți in alte 
țări din Occident cererea pentru ne
gocieri cu Răsăritul a devenit inten
să și cuprinde cele mai diferite Pă
turi ale populației. Cunoscutul frun-

O

taț laburist A. Bevan a declarat la 
înapoierea sa din Statele Unite că 
Dulles este acolo omul cel mai im
popular din întreaga țară. Ei a deve
nit tot atît de impopular și in Marea 
Britanie. Atitudinea negativă a secre. 
tarului Departamentului de stat al 
S.U.A. față de propunerile sovietice 
a stîrnit nemulțumire în opinia pu
blică.

In loc să se gindească la măsurile 
ce ar putea fi luate pentru slăbirea 
încordării internaționale, cercurile con
ducătoare din Apus se mulțumesc să 
declare propunerile sovietice drept o 
„manevră propagandistică". Ele pre
tind că o conferință dintre Est ți Vest 
necesită „minuțioase pregătiri diplo
matice" ți de aceea propun mai înain
te o conferință a mimțtrilor afaceri
lor externe. Această conferință n-ar 
contribui insă de fapt decit la ingre- 
unarea drumului către o conferința la 
ccl mai înalt nivel.

Se vede limpede deci că unica solu
ție a situației actuale este ca occiden
tul să vină cu contrapropuneri con
structive care să îndreptățească spe
ranța întregii lumi că Estul șl Vestul 
pot cădea de acord.

împrumuturi 
înrobitoare

Delegația franceză condusă de 
Jean Monnet care se află In Statele 
Unite pentru a duce tratative in ve
derea obținerii unor împrumuturi a

Pămînt
In Japonia, confiscarea unor în

tinse suprafețe de pămint pentru 
crearea de baze militare americane a 
devenit un adevărat flagel. Țara este 
astăzi împînzită de construcții stra
tegice șj totuși ocupanții americani 
continuă să smulgă cu forța țărăni
mii nipone noi suprafețe de păminț. 
Astfel, în luna iunie 1957, din ordi
nul armatei americane au fost re
chiziționați 1.185.500 m.p., proprieta
tea țăranilor din cele 11 sate ale 
insulei lomitani. Pe aceste păminturi, 
americanii au construit baee pentru 
arme teleghidate de tipul „Nick“, In 
același timp, ziarul japonez „Azaki" 
a anunțat că urmau să fie destinate 
acelorași scopuri încă 827.350 m.p.

Aceste rechiziționări samavolnice 
care răpesc mult încercatului țăran 
japonez singura posibilitate de exi
stență au provocat o adincă stare 
de nemulțumire și împotriviri repe-

„NoI construcții** în Franța
Creditul de 400 milioane dolari despre care guvernul francez 

pretinde că va servi la îmbunătățirea condițiilor de viafă a poporu
lui e destinat în fond necesităților militare. (Ziarele).

primit înainte de plecare instrucțiuni 
precise: să accepte orice condiții i 
s-ar cere.

Explicația acceptării in orice con
diții a împrumuturilor străine este 
una singură: serioasa criză financia
ră ți economică prin care trece Fran
ța. Datorită aventurii Suezului. răz
boiului interminabil din Algeria (care 
a scos din munca constructivă cîteva 
sute de mii de oameni ți costă Fran
ța zilnic două miliarde de franci), 
marile cheltuieli militare in legătură 
cu planurile N.A.T.O., finanțele fran
ceze au ajuns in pragul dezorganiză
rii totale. In 1957, datoria publică a 
Franței a atins cifra fără precedent 
de 7.000 miliarde franci, din care o 
treime urmează să fie restituită de 
urgență. In același ritm continuă in
flația, în prezent aflindu-se in circu
lație bancnote in valoare de peste 
trei trilioane de franci.

Pentru a obține împrumutul ameri
can, Franța a acceptat de fapt toate 
condițiile pz care le-a pus Jacobsson, 
directorul fondului valutar internațio
nal. Guvernul francez va trebui să-și 
reducă deficitul bugetar la 690 mili
arde de franci și să reducă importul 
cu 17 ia sută. De asemenea guvernul 
francez a consimțit să trimită dări de 
seamă asupra activității sale finan
ciare in fiecare trei luni creditorilor 
americani.

-©>------------------------------------

confiscat
tate. Astfel, populația din Sunagawa 
— localitate în apropiere de Tokio — 
a împiedecat rechiziționarea terenuri
lor pentru lărgirea pistei bazei mi
litare aeriene din Tcșikawa. Insula 
Okinawa, denumită și „Ciprul Asia
tic", smulsă Japoniei de către State
le Unite pentru a fi transformată în- 
tr-o uriașă bază atomică, cea mai 
mare din Asia, a fost și rămîne un 
important centru de rezistență în
dreptat împotriva ocupanților și a 
cercurilor conducătoare reacționare 
din Japonia.

In urma alegerilor de la 12 ianua
rie a.c. pentru desemnarea noului 
primar al orașului Naha, aceste for
țe au repurtat o importantă victo
rie. Candidatul partidului popular 
din Okinawa, Sayti Kanesi, înlăturat 
anul trecut în urma intervenției înal
tului comisar american, a obținut din 
nou mandatul. In această campanie 
electorală partidul popular din Oki
nawa și-a desfășurat activitatea sub 
lozincile: apărarea păcii, lupta îm
potriva transformării insulei într o 
bază americană de arme nucleare, 
unirea imediată a Okinawei cu Ja
ponia, lupta împotriva rechiziționării 
de către americani a păminturilor 
locuitorilor de pe insulă, apărarea 
drepturilor la autoguvernare demo
cratică. Victoria candidatului parti
dului popular din Okinawa însufle
țește pe toți patrioții și oamenii de 
bună credință din Japonia în lupta 
lor împotriva remilitarizării și a 
transformării țării într-o bază de a- 
gresiune americană.

Este îndeobște cunoscut că japone
zii sint deosebit de politicoși. legați 
de ceremoniale complicate la întîlni- 
re și despărțire, desăvîrșiți ca gazde, 
ospitalieri și respectuoși. Este neîn
doielnic însă, că dacă le-ar sta ac
tualmente în putință, ei s ar descoto
rosi de ocupanții americani renunțînd 
la străvechile obiceiuri, simplificînd 
ritualul, călcînd pentru o clipă peste 
aceste frumoase tradiții. Ar fi pe de
plin scuzați și credem că toată lumea 
i-ar înțelege și aproba.

L. C.

Clădirea Institutului de Cerce
tări Agricole MARTON VASAR 
.este un vechi castel construit in 
anul 1775, intr-un parc natural, in mij

locul căruia se afla un lac. Prin a- 
ceste părți și-a petrecut în anul 180S 
mai multe luni mn viață marele com
pozitor Beethoven, care a compus a- 
colo nemuritoare lucrări muzicale. 
Mai tirziu, castelul și pămintul în
conjurător au devenit proprietatea 
bogătașului Dreher. Din 1945, după 
eliberarea Ungariei, castelul, serios 
avariat, a fost restaurat de către stat 
cu mare cheltuială și apoi, din 1949, 
destinat sediului Institutului de cer
cetări agricole.

Supratața agricolă de care dispune 
Institutul este de 1.800 jugăre țcca. 
1.107 ha). Pe a șasea parte din a- 
ceastă suprafață se fac experiențe.

Prin grija deosebită a statului, In
stitutul dispune de aparatură moder
nă, care se dezvoltă intr-una. Prin
tre alte mărturii stă noua construcție 
care se ridică alături de vechiul pa
lat. In 1957, numărul lucrătorilor in
stitutului se ridica la 150, din care 
51 colaboratori științifici.

Orientarea muncii Institutului se 
face în două mari direcții — una 
privind cercetări complexe legate de 
nevoile nemijlocite ale producției a- 
gricole, alta privind probleme teore
tice de mare perspectivă, care în 
ce)e din urmă vor servi și ele dezvol
tării practicii^ In cadrul primei gru
pe de cercetări, atenția se îndreaptă 
mai ales asupra a 3 plante princ.pa- 
le: griul de toamnă, porumbul și 
lucerna. In cadrul celei de a doua 
grupe de probleme, preocupările 
principale privesc cercetările de ge
netică, fiziologie și agrochimie.

Rezultatele obținute pînă în pre
zent prezintă interes deosebit 
pentru agricultura rominească. 
Mîndria colectivului de cercetători 

de la Martonvâsăr o constituie crea
rea hibrizilor dubli de porumb, care 
in medie depășesc cu 20 la sută pro
ducția la hectar obținută de cele mai 
productive soiuri raionate.

Hibridul dublu de porumb M.V.-5 
(Martonvâsăr 5) este semi-timpuriu, 
avînd o perioadă de vegetație de a- 
proximativ 120 zile. Aceasta consti
tuie un lucru deosebit de important 
in cazurile cînd porumbul este plan
tă premergătoare pentru grîu.

Acest hibrid a produs pină la 8 
tone și chiar 10 tone boabe la hec
tar, fiind predispus să dea mulți

Printre oamenii de știință din agricultura maghiară

MARTONVASAR - BAZA IMPORTANTA
A CERCETĂRILOR AGRICOLE 
IN R. P. UNGARA

Un deceniu de la semnarea 
Tratatului prieteniei romîno-bulgare

La 16 ianuarie, s-au împlinit 
10 ani de la semnarea Tratatu
lui de prietenie, colaborare și 
asistență mutuală dintre R.P. Ro- 
mînă și R.P. Bulgaria. Așa cum 
se arăta, la baza Tratatului a 
stat „dorința de a consolida le
găturile prietenești existente între 
cele două țări cu scopul de a a- 
sigura dezvoltarea generală și 
progresul popoarelor lor într-un 
spirit de colaborare internaționa
lă*.

La împlinirea unui deceniu de 
la semnarea Tratatului de prie
tenie, colaborare și asistență 
mutuală, putem să afirmăm cu 
bucurie că angajamentele au fost 
respectate întocmai.

Prietenia romîno-bulgară are 
dealtminteri rădăcini adinei în 
istorie. In luptele duse pentru e- 
liberarea de sub jugul otoman, 
cu ajutorul armatelor ruse, po
poarele romîn și bulgar și-au 
dobîndit independența. Mai tîr- 
ziu, această prietenie s-a întărit 
în lupta dusă împotriva claselor 
exploatatoare și fascismului. In 
prezent, Romînia și Bulgaria, u- 
măr la umăr, mină în mină, ca 
membri respectați și cu drepturi 
egale ai marii familii socialiste 
în frunte cu Uniunea Sovietică, 
făuresc în strînsă colaborare mă
reața lor cauză socialistâ.Cu mult 
succes s-a dezvoltat în aceș.i 
zece ani colaborarea economică 
romîno-bulgară. R.P. Romînă a 
livrat R.P. Bulgaria produse pe
trolifere, mașini, chimicale ele. 
R.P. Bulgaria ne-a oferit în schimb 
produse agro-alimentare, mine
reuri, mărfuri industriale etc. Tot 
atît de rodnică s-a dovedit a fi 
colaborarea tehnico - științiiică. 
Intre specialiștii din țările noas
tre au avut loc numeroase vizite

Institutul Meteorologic Central a- 
nunță timpul probabil pentru urmă
toarele trei zile:

Vremea se menține umedă cu cer 
variabil la început, apoi mai mult aco
perit. Precipitații sub formă de nin
soare vor cădea în jumătatea de ră
sărit a țărij, către sfîrșitul interva-

reciproce precum și un schimb ' 
larg de documentare tehnică și i 
de experiență științiiică. Vizitele 
specialiștilor în agricultură, ale 
țăranilor cooperatori și colecti- , 
viști au prilejuit de asemenea i 
un bun prilej pentru însușirea 
experienței reciproce. Ca un , 
simbol al prieteniei tradiționale i 
romîno-bulgare trebuie de ase- [ 
menea amintit și podul priete
niei de peste Dunăre.

La apropierea, ia înțelegerea J 
mai temeinică dintre cele două H 
popoare au contribuit din plin și < i 
schimburile culturale. Organiza- 
rea de expoziții de artă, concei- * 
fele, operele literare traduse re- ♦ 
ciproc au slujit din plin acestui t 
țel.

In ultimii ani au avut loc de I 
asemenea schimburi de legături J 
parlamentare și schimburi de vi- | 
zite între conducătorii de partid * 
și de stat ai Romîniei și Bulga- ; 
liei. J

împreună cu celelalte țâri frâ- ♦ 
țești, Romînia și Bulgaria văd în ț 
colaborarea lor cu Uniunea So- | 
vietică, în participarea la Tra- * 
tatul dp la Varșovia cea mai si- î 
gută garanție a apărării înde- ș 
pendenței și suveranității lor î 
naționale. Prin inițiative proprii, jj 
cele două țări ale noastre, mem- j 
bre ale O.N.U., sprijină consec- 4 
vent toate acțiunile care duc Ia ! 
slăbirea încordării internaționa- J 
le, la realizarea securității co- # 
lective în Europa.

La cea de a zecea aniversare Z 
a Tratatului de prietenie, colabo- I 
rare și asistență mutuală, popo- ! 
rul nostru salută poporul frate I 
bulgar și îi dorește din toată ini- I 
ma noi și mărețe succese în lup- • 
ta pentru construirea socialismu- l 
lui, pentru apărarea păcii.

pentru zilele 

de 18, 19 și 20 ianuario

luluî. Vîntul va sufla slab mai întîi, 
apoi în intensificare din sectorul nor
dic. Temperatura în scădere la sfîrși
tul intervalului. Minimele vor oscila 
între minus 5 și minus 15, iar maxi
mele între minus 5 și plus 4 grade. 
Ceață locală.
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știuleți. Are tulpina înaltă, cu multe 
frunze; Institutul lucrează în conti
nuare la sporirea rezistenței lui la 
cădere. Raionat din anul 1953, M.V.-5 
era deja cultivat în 1956—1957 pe o 
suprafață de cca. 60.000 ha.

Un alt hibrid dublu de porumb, 
M.V.-l, are o coacere mai tardivă 
cu circa 10 zile decit M.V.-5, dar 
este mai productiv cu 15»/»—20% de
cit acesta și cu o tulpină mai rezi
stentă. El merge mai bine in re
giunile sudice ale Ungariei. Dintre 
alți aproape 50 de hibrizi dubli de 
perspectivă, se remarcă îndeosebi 
M.V.-26 care se coace cam la aceeași 
dată cu M.V.-5 și este productiv ca 
și M.V.-l , avînd o masă vegetativă 
dezvoltată.

Cercetările întreprinse cu hibrizii 
dubli de porumb au mai arătat un 
lucru extrem de util de știut și anu
me că dacă în prima generație (F>) 
sporul de producție se ridică la 20»/» 
față de soiurile raionate, în genera
ția a 2-a (F2) sporul este de numai 
4,5»/.», iar în generația a 3-a (F3) 
producția scade sub nivelul produc
ției soiurilor raionate.

Merită atenție rezultatele obținute 
și în crearea altor soiuri de plante. 
Printre acestea se numără cele 4 so
iuri raionale de orz de primăvară 
(dintre care M.V. 101, M.V. 102, 
M.V. 104, pentru bere și unul fura
jer) care, dețin aproape trei sferturi 
din suprafața cultivată pe țară cu 
această plantă.

Noul soi de in de fuior l.B. 413 
întrece în producție și în calitatea fi
brei soiul străin „Concurent" folos.t 
înainte. Avînd o maturitate mai tar
divă ca soiul „Concurent", recoltarea 
lui nu coincide cu aceea a cerealelor.

Cunoscute în lumea întreagă sint 
soiuri e locale de lucernă, rezistenie 
la ger și la secetă, mult căutate la 
export.

Rezultate interesante promit și 
lucrările de folosire a izotopi
lor în agricultură. Cercetări 

vaste sint întreprinse in acest Insti
tut în domeniul agrotehnicii. Am re

marcat că se dă o mare atenție cer
cetărilor privitoare la cel mai potri
vit spațiu nutritiv pentru porumbul 
dublu hibrid. Cea mai bună variantă 
s*a dovedit pînă acum spațiul nutri
tiv de 0,28 m.p., adică 53x53 cm cu 
o plantă la cuib.

Superioritatea metodei semănatului 
in cuiburi dispuse in pătrat are o 
mare importanță în extinderea prăși- 

I tului mecanizat, interesantă este și 
' metoda elaborată de prof. Kolbay la 

Godollo și experimentată și la Mar- 
tonvăsăr, metodă care e cunoscută a- 
cum și la noi. Porumbul se seamănă 
in două rinduri, la distanță de 40 
cm între e'e. După aceea se lasă o 
porțiune liberă lată de 260 cm; ur
mează din nou două rinduri apropia
te la 40 cm unul de altul. Semănin- 
du-| după acest sistem, se obțin a- 
proximaiiv 35.000 plante la hectar. 
Pe solul nisipos unde a fost experi
mentată metoda, au fost obținute 4— 
6 tone boabe la hectar și o micșora
re a cheltuielilor de producție cu 
30—50 la sută. Rezultatele privind 
numărul plantelor Ia cuib (una sau 
două) cu păstrarea aceluiași număr 
de plante la hectar au fost asemă
nătoare.

Concluzii pozitive s-au dedus din 
I cercetările privitoare la folosirea cul

turilor duble, din aclimatizarea ierbii 
de Sudan și mai ales a sorgului etc.

Rezultatele experimentale obținu
te de Institut se introduc pe 
scară largă în producția agrico

lă a Ungariei. Mai mult de 10 la sută 
din suprafețele de porumb (a doua | 
cultură importantă după grîu in 
R.P.U. — care deține aproximativ o ’ 
pătrime din suprafața arabilă a ță- 1 
rii) au fost însămințate in 1957 cu 
sămînță hibridă. In I960, această su
prafață va crește la 50 la sută.

Am intilnit numeroși colaboratori 
ai Institutului din diferite unități a- 
gricole socialiste, unde se pun în 
practică rezultatele objinute de In- | 
stitut. Metoda Kolbay de pildă se ex
perimentează în peste 50 gospodării ■ 
de stat și cooperative agricole de I

producție. Rezultatele obținute in a- 
ceste gospodării întăresc constatarea 
că sarcina științei agricole trebuie să 
fie în primul rind legătura strînsă 
cu producția agricolă.

Aș mai aminti incă un fapt care 
ar putea interesa pe unii cercetători 
de la stațiunile noastre experimen
tale. La institutul de cercetări agri
cole Martonvâsăr atenția oamenilor 
de știință se Îndreaptă nu numai spre 
parcelele experimentale — ci aproape 
in egală măsură și spre sectorul de 
producție al stațiunii.

Aceasta explică de ce la Marton- 
vâsâr producțiile in cultura marc 
sint atît de ridicate, incit constituie 
intr-adevăr un model de urmat: 3.300 
kg griu la hectar de pe 230 ha, 
3.600 kg orz de toamnă la ha (medie 
pe 5 ani) etc.

Deși se preocupă de probleme de 
cercetare exclusiv in sectorul vegetal, 
Institutul are mai ales pentru nevoi
le sporirii fertilității solului și un 
efectiv de animale cu o productivi
tate inaltă. De exemplu, Ia cireada de 
200 de vaci s-a obținut o medie anuală 
de 4.000 kg lapte pe cap de vacă.

In 1955 Institutul a fost vizitat 
de 105 delegații străine; în 
anii următori numărul vizitato
rilor a sporit simțitor. Tovarășii ma

ghiari au subliniat dorința lor de a 
intensifica considerabil legăturile de 
colaborare cu oamenii de știință ro- 
mîni, care vor fi oricind bine veniți 
la Martonvâsăr.

Institutul Martonvâsăr are legături 
și cu diferite intreprinderi și institu
ții din țările capitaliste din apusul 
Europei, care adresează aci numeroa
se cereri in legătură cu livrarea de 
sămință de porumb dublu hibrid. A- 
cest lucru m-a făcut să mă gîndesc 
că și în acest domeniu ar exista po
sibilități mari de colaborare econo
mică între țara noastră și R.P.U.

Hibrizii dubli de porumb maghiari 
se cultivă în condiții pedo-climatice 
destul de apropiate de acelea ale

țării noastre. Cred că această pro
blemă ar putea fi analizată de foru
rile competente din țara noastră pen
tru a importa și cultiva eventual hi
brizi de porumb din R.P. Ungară.

Specialiștii din R- P. Ungară, Au
stria ca și din țări din apusul 
Europei au subliniat avantajele mari 
ale cultivării hibrizilor dubli de po
rumb creați ia Martonvâsăr. La 
Fuchsenbigl, în Austria, M.V.-5 a de
pășit pe o perioadă de 3 ani cu 20 
la sută productivitatea celui mai bun 
hibrid american.

In condițiile Ungariei, tot pe o me
die de 3 ani, M.V.-5 a depășit cu 19 
la sută hibrizii americani Visconsin. 
Față de hibridul american „Pioneer" 
hibrizii M.V. s-au dovedit tot așa de 
productivi — și simțitor mai timpurii 
— ceea ce este o mare calitate. Cam 
aceleași rezultate se întrevăd și din 
compararea (care e în curs) cu 5 
hibrizi canadieni.

La noi nu s-a acordat în trecut o 
importanță deosebită verificării hibri
zilor dubli de porumb maghiari în 
condițiile țării noastre. Cu toate a- 
cestea, la centrul experimental ARAD 
al Comisiei de stat pentru încercarea 
soiurilor s-a constatat — cu toate că 
deocamdată nu există rezultate decît 
pentru un singur an — o comportare 
bună a acestor hibrizi. Astfel, M.V.-5 
a dat in 1956 o producție de 5.152 
kg la hectar, ceea ce a constituit un 
spor de 521 kg/ha față de soiul L. 
Phister raionat, luat ca martor, adi
că de 111,2 la sută.

Este interesant de arătat că în a- 
celași an, tot față de producția soiu
lui raionat L. Phister (martor) de 
4.707 kg/ha, hibrizii dubli de porumb 
americani au dat 4959 kg/ha—105»/» 
(Pioneer 302), 4905 kg/ha — 104,2
la sută (Pioneer 312), 5492 kg/ha — 
116,6 Ia sută (Pioneer 332), și 4933 
kg/ha — 104.8 la sută (Pioneer 339).

Datele anului 1957, care urmează 
Să fie prelucrate, ca și ale anilor 
următori, vor lămuri desigur mai 
complet această problemă. Prietenia 
strînsă ce există intre patria noas.ră 
și vecina noastră de la apus creea
ză condiții cu totul prielnice pentru 
intensificarea considerabilă a colabo
rării în diversele domenii ale agricul
turii și intre institutele de cercetări 
științifice si oamenii de știință care 
lucrează in cadrul lor.

Ing. O. FENEȘAN
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